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Seja osrednjega 
odbora NSKŠ

Zadnji petek so se v Slom
škovem domu Mohorjeve družbe 
sestali člani osrednjega odbora 
Narodnega sveta koroških Slo
vencev. Nad 40 udeležencev 
(člani osrednjega odbora priha
jajo iz vseh dvojezičnih občin) 
je pod vodstvom predsednika 
dr. Matevža Grilca ter osrednje
ga tajnika prof. Jožeta Wakou- 
niga razpravljalo o aktualnih na
rodnopolitičnih vprašanjih. Mdr. 
so razpravljali o zadnjih 
gospodarsko-političnih ukrepih, 
ki jih je sklenila vlada v Beogra
du in ki močno prizadenejo ma
loobmejni promet. Nadaljnja 
točka dnevnega reda je bil 
občni zbor NSKS, ki bo v sobo
to, 18. decembra v Slomškovem 
domu.

Predsedstvo RK SZDL Slovenije:

Ljudje ob meji 
nujno izvzeti
od omejitev

Lepota je obljubljena dežela.
Sijaj te dežele je navzoč v vsem, 

kar ljudje iščemo, hočemo, želimo.
8 sijaj daje pomenskost in s tem 

Je rojena naša moč, da gremo v 
vprašanju edinega pomena v živ
ljenju do konca.

Ta obljubljena dežela je Sizifov 
nemir, in ko nas zasvaja, nas v 
resnici osvobaja.

Ali se splača biti Slovenec? 
Vprašanje je postavljeno v smislu 
narodnostnega in politično-eko- 
nomskega vrednotenja. O tem 
razmišljajo mnogi na vseh meridi- 
janih, mnogi so opravili notranjo 
emigracijo, mnogi vztrajajo, pred 
kratkim smo brali v Delu Čučkov

Se splača biti 
Slovenec?

odlomek iz potopisne knjige, kjer 
Je na smrt utrujeni emigrant Jurč- 
ec fanjal o svoji triumfalni vrnitvi 
v Ljubljano, ganljivo, brez dvoma, 

V rej vrnitci nisem zasledil toli- 
o maščevanja, kakor zvestobo, 

oeprav je malce tudi požugal. 
Sploh je vprašanje, ali se splača 

aj biti, vprašanje najnižjega nago- 
a. Kadar se človek sprašuje tako 

Po em je padel na klinu svoje za- 
ve?ti najnižje.
t, 5dje 'f! Palestinci se verjetno 

1 sprašujejo, ali se splača biti 
.O’ .r so> toda v večini to so, in v 
em je ves odgovor, v tem je avten- 

a in polnost življenja. Ko sem v 
eruzalemu, Hebronu, Tiberijadi in 

lie* ■ mestih Izraela opazoval živ- 
fVe, ki se z moje perspektive ni 

P acalo, me je streznil in pretre- 
ki f9°dovinski primer Massade, 
Jer Je devetsto Judov naredilo sa-
omor, ker niso smeli živeti po svoje.
Na vsak način se splača biti 

,'°v®ncev Pod vsakršnimi pogoji, 
p i° . se splača biti tudi Jud ali
kat6Stl"ec’ seveda so pogoji, pod 

erimi si to, včasih zelo težki.
. ssade bodo večna spremljava

nar°!?^e®a 'n morda slovenskega 
Joda" Takorekoč vseh malih na- 
sj °v- Vedno se splača biti to, kar

Pavle Zidar

Obmejno območje je nujno po
trebno izvzeti iz omejitvenih ukre
pov. To je bila temeljna ugotovitev 
predsedstva RK SZDL Slovenije, ki 
je zasedalo — pod vodstvom pred
sednika Franca Šetinca — zadnji 
torek v Ljubljani. V predsedstvu 
RK SZDL Slovnije so namreč mdr. 
obširno razpravljali o posledicah 
uvedbe depozitov: pri tej točki 
dnevnega reda predsedstvene seje 
so bili navzoči tudi dr. Matevž 
Grilc, dipl. inž. F. VVieser, Boris Ra
ce iz Trsta, kakor tudi predstavniki 
Italijanov in Madžarov v Sloveniji.

Predsednik Franc Šetinc je pou
daril, da če imajo gospodarski 
ukrepi politične posledice, potem 
ne moremo govoriti več samo o

gospodarskih ukrepih." Omenjeni 
ukrepi, ki so jih sklenili v Beogra
du, predvsem pa uvedba depozitov, 
imajo dejansko vrsto političnih 
posledic. Tako je dr. Grilc na seji 
poudaril, da so koroški Slovenci, ki 
živijo ob meji, močno prizadeli. 
»Povezava z matično domovino", 
tako dr. Grilc, „je — poleg lastne 
dejavnosti — najbolj učinkovita 
komponenta v boju za naš narodni 
obstoj. Mi zagovarjamo politiko 
odprte meje, ti ukrepi, zlasti uved
ba depozitov, pa so brez dvoma 
protiusmerjeni tej politiki." S tem v 
zvezi je dr. Grilc opozoril, da pome
ni oprta meja hkrati „protiasimila- 
cijski učinek gospodarskega sode
lovanja": s tem, da prihajajo Slo-

Zadnji petek so zastopniki Al
ternativne liste Avstrije (mdr.
Fritz Zaun, odbornik nižjeav- 
strijske občine Baden ter pred
stavnik štajerske AL Mathias 
Wabl) obiskali predstavnike 
NSKS, Kluba slovenskih občin
skih odbornikov ter KEL. Za
stopniki ALČ so v pogovorih s 
slovenskimi organizacijami, ki 
so jih vodili predsednik dr.
Grilc, dipl. inž. VVieser, mag.
VVarasch in Smolle, ponovno 
poudarili, da se ALO zavzema 
za pravice in zahteve manjšin v 
Avstriji. Govorili so tudi o mož
nih oblikah sodelvanja pri 
državnozborskih volitvah ter 
sklenili, da bodo nadaljevali po
govore še v decembru. odbornik Zaun in Mathias Wabl.

Predstavnika ALO: občinski

Na povabilo NT 
in Moborieue družbe:

V sredo, 1. decembra ob 19.30 bo v Slom
škovem domu Mohorjeve družbe pogovor z 
avtorjem filma „Vas ob meji" Thomasom 
Pluchom.

O filmu »Vas ob meji« se je veliko diskutiralo. 
Precej ljudi je bilo nezadovoljnih. V sredo, 1. de
cembra, imate priliko, da diskutirate z avtorjem

filma. vsi prisrčno vabljeni!

V sredo je v okviru celovških dni v Ljubljani predaval na sla•> 

vističnem inštitutu ljubljanske univerze ravnatelj slovenske gimna
zije dr. Reginald Vospernik. Govoril je o dvojezičnem šolstvu na 
Koroškem s posebnim poudarkom na slovenski gimnaziji. Predava
telj je v svojem izčrpnem in s podatki in številkami podkrepljenim 
referatu nazorno orisal položaj dvojezičnega šolstva na Koroškem, 
od leta 1945 pa do danes (izvlečke iz predavanja prinašamo v pod
listku na 2. strani).

Med poslušalci v veliki predavalnici je bil tudi avstrijski general
ni konzul dr. Georg Weiss z ženo. Dekan filozofske fakultete prof. 
dr. Jurak je dr. Vospernika pozdravil v imenu univerze in fakultete, 
predstojnica slavističnega oddelka prof. dr. Tinca Orožnova pa je 
izrazila veselje, da je prišlo v teh dneh do tega predavanja.

venci onstran meje v naše kraje, 
omogočajo višje vrednotenje slo
venskega jezika. Na vsak način bi

Bo Leitgeb 
splaval 

po Dravi?
Kam plove podjetje Leitgeb? 

Tako smo se vprašali že v avgu
stu? Tokrat je Leitgeb poslal 35 
ljudi na „Kurzurlaub“. Sicer so 
le ti jeseni spet lahko začeli de
lati, vendar: pred božičem hoče
jo odpovedati 60 ljudem, ki de
lajo na Leitgebovi žagi. Proble- 
mbv namreč ni manj, postajajo 
vedno večji. In kot je poslovodja 
dir. Auer rekel v pogovoru z NT, 
ni videti bližnjega konca velike 
krize na lesnem trgu.

Gotovo je treba videti Leitge- 
bove težave mdr. v luči kritične
ga položaja na lesnem trgu oz. 
v zelo nizkih cenah ter v veliki 
mednarodni konkurenci med 
lesnimi podjetji. Vendar to niso 
vzorki, morda tudi ne odločilni: 
pravzaprav ni nič novega, da so 
odgovorni predstavniki podjetja 
Leitgeb delali v preteklosti veli
ke napake. V kolikor bodo te 
napake za 267 delavcev in na- 
stavljencev usodne, tega še ne 
moremo docela ugotoviti. Ven
dar, kot stvari kažejo, ni neute
meljena skrb, da bo Leitgeb za
res splaval po Dravi. Razen, če 
se bi zgodil nepričakovani go
spodarski čudež. Toda: čudeži v 
„Zeiten, wo Krišen? ..

bila podpora matične domovine 
bolj učinkovita, če ne bi bilo teh 
problemov; zamejski Slovenci brez 
odprte meje pa ne bi mogli razvija
ti enotnega kulturnega prostora. 
Dr. Grilc in dipl. inž. VVieser sta 
mdr. poudarila, da je prav zdaj 
čas, da bi se Jugoslavija ponovno 
prizadevala za sporazum z Avstrijo 
o obmejnem gospodarskem sode
lovanju.

Tudi Boric Race, predsednik 
SKGZ v Trstu, se je zavzel za to, 
da bi omejitveni ukrepi za obmejne 
kraje naj ne veljali. Race: „Sedanja 
kriza v Trstu in Gorici je prizadela 
tudi Slovence — v njej jih bo tisoč 
ostalo brez dela."

K tej točki so še spregovorili 
mdr. predsednik komisije za narod
nosti pri RK SZDL Jože Hartman, 
Jernej Jan, predsednik komiteja IS 
za mednarodno sodelovanje, ter 
Vlado Uršič iz Tolmina. „Vrata v 
Jugoslavijo so prav po zaslugi 
odprte meje postala privlačna po
krajina z razgibanim gospodarst
vom in infrastukturo, s čemer se 
pred 20 leti ne bi mogli pohvaliti", 
je dejal Jože Hartman.

Predsednik izvršnega sveta sku
pščine SR Slovenije Janez Zemlja
rič se je v prejšnjem tednu pogo
varjal s predsednikom Narodnega 
sveta koroških Slovencev dr. Ma
tevžem Grilcem in predsednikom 
Zveze slovenskih organizacij na 
Koroškem Feliksom Wieserjem. 
Ob tej priložnosti so obravnavali 
položaj slovenske narodne skupno
sti na Koroškem ter nekatera vpra
šanja gospodarskega in drugega 
sodelovenja med Slovenijo in Ko
roško.
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Piše
Nužej Tolmajer

Koroški se, tako KTZ, obetajo no
vi kulturni časi. Socialistični dnev
nik je 21. novembra letos sporočil, 
da je deželni glavar Wagner napo
vedal socialistični kulturni svet 
(SPO Kulturrat), ki naj bi menda za
stavil nove kulturne akcente. Kaj 
naj bi pomenili novi kulturni akcen
ti, pa tudi piše list — instalacija se
kretariata za „Volks- und Brauch- 
tum“. Za vodjo tajništva je predvi
den predsednik koroške Lands- 
mannschaft, ki ima do koroških

viden za vodjo tega biroja, a je se
danji deželni glavar to preprečil. 
Vprašanje tega biroja je slej ko prej 
odprto. Naj vzpostavijo biro in mu 
dajo potrebne kompetence.

Instalacija nekega kulturnega 
sveta oz. tajništva, ki naj bi ga po 
vrhu vodil še izrazit neprijatelj koro
ških Slovencev, samo potrjuje nega
tivno stališče celotne deželne vlade 
in strankinih vodstev do koroških 
Slovencev. Po njihovem nas očitno 
ni.

Uradna kultura in mi
Slovencev negativen odnos. Brug- 
ger je tudi organizator zadnje velike 
desetooktobrske proslave (1980).

Iz članka samega ni mogoče raz
brati, ali gre tu samo za neko stran
kino kulturno pojmovanje ali pa naj 
bi ta kulturni sosvet postal deželna 
ustanova. Če je to zgolj strankina 
zadeva, me zanima, kdo bo za
stopal Slovence oz. koliko bodo 
upoštevani tudi Slovenci. Ne mo
rem si pa predstavljati, da bi Sepp 
Brugger vodil ta sekretariat. Brug- 
ger je doslej dokazal, kakšno je nje
govo pojmovanje kulture. Plebiscit
na proslava leta 1980, za katero je 
bil on odgovoren, nam je še vsem v 
spominu. Takrat so nam Slovencem 
jasno pokazali, kako si predstavlja
jo sodelovanje z nami.

Krščanska kulturna zveza je slej 
ko prej mnenja, da je treba urediti 
zadevo biroja za Slovence pri dežel
ni vladi in njegov status. Kot znano, 
je dr. Apovnik, ki je dober poznava
lec kulturnega in političnega živ
ljenja koroških Slovencev, bil pred-

Obe slovenski kulturni organiza
ciji KKZ in SPZ imata mandat koro
ških Slovencev, da jih zastopata v 
kulturnih vprašanjih. Krščanska kul
turna zveza nagovori precejšen del 
ljudi, isto velja tudi za Slovensko 
prosvetno zvezo, in to tja do skraj
ne jezikovne meje. Vsem poizku
som, da bi nam kdo omejil delova
nje oz. hotel odvzeti bazo in man
dat, se bomo postavili po robu.

Že sama legitimacija Bruggerja je 
tipično koroška. Sam sem doživel 
doslej tri velike jubilejne plebiscitne 
proslave in moram reči, da so si bi
le podobne kot krajcar krajcarju. 
Zaman je tam vsak količkaj trezno 
misleč človek iskal novih kulturnih 
akcentov. Dvomim pa, da je gonja 
proti Slovencem nov kulturni ak
cent. Če bo tudi novo tajništvo de
lalo v smislu plebiscitnih proslav, 
potem v tem svetu koroški Slovenci 
nimamo kaj iskati. Mi nismo neki 
kulturni privesek, za nas folklora in 
običaji niso roba, ampak jih hoče
mo obdržati in gojiti, ker so del na
še kulture.

V soboto, 20. 11. 1982, je SRD 
„Kočna“ v Svečah vabilo na občni 
zbor. Prvič smo se člani društva 
lahko zbrali v novih društvenih pro
storih v stari šoli, „pri Miheju". 
Glavna točka tega občnega zbora 
je bila sprememba štatuta o po
slovni dobi izvoljenega odbora. Po 
novem društvenem pravilniku bo 
občni zbor vsako leto, volitve nove
ga odbora pa vsaka tri leta. Ta 
sklep je bil soglasno sprejet.

Predsednik dr. Janko Zerzer je 
dejal v svojem govoru, da mora 
društvo v svojih dejavnostih nago
varjati predvsem mladino in jo sku
šati navdušiti za sodelovanje. 
Omenil je tudi, da sedanja neso
glasja z občino niso bila zlonamer
na, da pa ne more odobravati od
klonitve obljubljene podpore. Ob 
koncu se je zahvalil KKZ in žup
nijskemu uradu za podporo in izra
zil željo, da bi vsak član pokazal 
angažma in prizadetost. Po tem je 
tajnica Malka Feinig poročala o 
dejavnostih preteklega leta, ki ob
segajo zabave, šport, umetnostne 
prireditve, igrice, petje, instrumen
talne nastope, predavanja in jezi
kovno izobraževanje. Nekajkrat je 
domače društvo v preteklem letu 
sodelovalo tudi z nemškimi društ
vi. Blagajnik Pepi Begusch je poro

čal o finančnem položaju društva, 
ki je zadovoljiv, čeprav je ureditev 
novih društvenih prostorov stala 
precej denarja. Živahni razpravi o 
raznih problemih, ki se tičejo dru
štva, je sledila volitev novega od
bora, ki bo tokrat posloval tri leta.

V sestavu odbora ni bilo bistve
nih sprememb. Predsednik: dr. 
Janko Zerzer, podpredsednica: Ga
briela Partl, tajnica: Malka Feinig, 
namestnik: Fabijan Hafner, blagaj
nik: Pepi Begusch, namestnik:
Hanzi Feinig, knjižničar: Toni Furt- 
ner, namestnica: Ani Begusch, re
ferent za šport: Matevž VVakounig, 
referent za zabavo: Hanzi Tsche- 
lesnig. Poleg glavnega odbora 
smo na občnem zboru izvolili še

Koroški slovenski pravniki so se 
združili v stanovskem društvu. V 
soboto, 20. 11. je bil v prostorih 
Zveze slovenskih zadrug ustanovni 
občni zbor Društva koroških slo
venskih pravnikov v Celovcu. Ude
ležba je bila zadovoljiva in kot 
stvari kažejo, bo število članov 
kmalu precej naraslo.

Namen društva je gojiti in po
speševati pravne in državne vede

nadzorni odbor, ki ima nalogo kon
trolirati glavnega. Izvoljeni so bili: 
dr. Tomi Partl, Ferdi Hafner in Tat
jana Feinig, njihovi namestniki pa 
so: dr. Zdravko Inzko, Marki Hafner 
in Kathe Frantar. Po novih štatutih 
mora imeti društvo tudi razsodi
šče, ki odloča v primeru spora. To 
razsodišče sestavljajo: p. Ivan An
tolič, mag. Alenka Inzko in Karel 
Smolle.

Po volitvah je predstavnik KKZ, 
Nužej Tolmajer, izrazil veselje, da 
ubira SPD „Kočna“ poleg starih tu
di nove poti in možnosti delovanja. 
Predlagal je, da bi v Svečah spet 
poživili odrsko dejavnost. Ob kon
cu so se društveniki pogovorili še 
o načrtih za bodočnost.

in zavzemati stališča k zakonskim 
osnutkom, ki zadevajo slovensko 
narodno skupnost na Koroškem, 
zlasti njeno notranje-državno in 
mednarodno zaščito. Nadalje bo 
društvo dajalo pravno pomoč tako 
slovenskim organizacijam kot tudi 
posameznim članom slovenske na
rodne skupnosti za uveljavitev na
cionalnih in splošno človekovih 
pravic.

Društvo bo navezalo stike s ko
roško pravniško družbo in sloven
skimi ter primorskimi pravniki- 

(Nadaljevanje na 6. strani)

NAŠ TEDNIK — Lastnik (založnik) 
in izdajatelj: društvo ..Narodni svet 
koroških Slovencev".

Uredništvo: Jože VVakounig (glavni 
urednik), urednika: Janko Kulmesch 
in Franc VVakounig; Viktringer Ring 
26, 9020 Celovec.
Tisk: Mohorjeva/ Hermagoras, Vik
tringer Ring 26, 9020 Celovec.
NAŠ TEDNIK izhaja vsak četrtek, 
naroča se na naslov: „Naš tednik", 
Viktringer Ring 26, 9020 Celovec. 
Telefon uredništva, oglasnega od
delka in uprave: (0 42 22) 51 25 28. 
Naš zastopnik za Jugoslavijo ADIT- 
DZS, Gradišče 10, 61000 Ljubljana, 
tel. 223023.

Andropov: Kdo je to?

Karikatura: ..International Herald Tribune“/Oliphant

Društvo slov. pravnikov

Vse premalo zazrtosti v integralni del gospodarstva
Narodna skupnost koroških Slovencev je prav gotovo tudi danes še zamudniška

Dr. Reginald Vospernik 
je v sredo prejšnjega ted
na predaval na ljubljanski 
slavistiki o dvojezižni 
izobrazbi na Koroškem. Z 
njegovim dovoljenjem pri
našamo izvleček iz temelji
tega in obširnega preda
vanja.

Večkrat že sem opozoril na neko 
posebnost, zaradi katere se naša 
Slovenska gimnazija razlikuje od 
ostalih višjih šol v deželi. Demo
kratična družba uresničuje social
no integracijo vseh slojev prebi
valstva. Zaradi raznih omejitev — 
geografskih, finančnih, psiholoških 
— uspeva ta poizkus tu bolje, tam 
spet manj. Zdi se pa, da je Zvezna 
gimnazija za Slovence model take
ga socialnega integracijskega pro
cesa. Našo šolo obiskuje od vsega 
začetka skoraj tretjina otrok iz de
lavskih družin, nato šele sledijo 
kmetje in ostali sloji našega prebi
valstva. V preteklem šolskem letu 
je bilo 27,1 % dijakov iz delavskih 
20,5 % iz kmečkih družin. Nato še
le sledijo uslužbenci, obrtniki in 
izobraženci. Upravičeno smemo bi

ti ponosni na to, da odpiramo vra
ta izobrazbe prav tistim ljudem, o 
katerih pogosto trdijo, da jim na
ravne danosti ne nudijo šans, da 
bi posredovali svojim otrokom 
ustrezno izobrazbo.

Od sedanjih 711 absolventov, ki 
so zapustili Zvezno gimnazijo za 
Slovence z maturo, najdemo aka
demske diplome:
filozofe, zdravnike, juriste, duhov
nike, agronome, tehnike, sociolo
ge, gospodarstvenike, zlasti pa 
učitelje in profesorje.

Narodnostna skupnost koroških 
Slovencev, ki se je šele z ustano
vitvijo lastne višje šole začela vra
ščati v ta svet, je prav gotovo tudi 
danes še zamudniška. Znanost je 
na raznih področjih spoznala po
men družbenih in zlasti še eko
nomskih struktur. Vse preveč je 
med absolventi še sicer hvalevred
nih teženj po lingvistični, humani
stični in pedagoški usmeritvi, vse 
premalo še zazrtosti v integralni 
svet gospodarstva, ekonomije, teh
nike. V družbi, ki ne pozna vsiljene 
izbire poklica in ne pozna numeru- 
sa claususa na naših visokih šo
lah, je edina pot do smiselnega 
usmerjanja poklicev, da odpremo 
mladini čim širša obzorja delovne
ga sveta, ki jih čaka. Na Zvezni 
gimnaziji za Slovence se to zavest
no dogaja v okviru tako imenova

nih poklicnih posvetovanj, ko pride 
na šolo strokovnjak — zdaj te, 
zdaj one smeri — in se v prijatelj
skem pogovoru s študenti pomeni 
o vseh vprašanjih, ki jih zanimajo.

Ker se šola zaveda, da kliče tudi 
gospodarstvo koroških Slovencev 
p0 ustreznem kadru, so taka po
svetovanja in so taki pogovori, kjer 
sodelujejo tudi znani predstavniki 
gospodarskega življenja, velikega 
pomena.

Da zahteva vzpon na pedagoški 
lestvici tudi sorazmerno veliko so
cialno mobilnost, je Peter Meus- 
burger v svoji študiji „Ausbildungs- 
niveau und schulische Situation 
der Slovvenen in Karnten von 1848 
bis 1978“ (Innsbrucker Geographi- 
sche Studien, Band 5, 1979) zelo 
nazorno dokazal. „Če živi manjši
na, kot so to koroški Slovenci, pre
težno v gospodarsko manj razvitih 
deželnih pasivnih prostorih z nad- 
poprečnim številom brezposelnih 
in z investicijsko dejavnostjo, ki je 
daleč pod poprečjem, je ta odseli
tev visokokvalificiranih navadno še 
večja, kakor če naselitveno podro
čje manjšine obsega tudi mesta in 
višje centralne vasi s široko po
nudbo delovnih mest tudi za višje 
kvalificirane...

Medtem ko pride v vseavstrij- 
skem poprečju leta 1971 na 39 pre
bivalcev 1 delovno mesto za matu

ranta in na 79 prebivalcev 1 delov
no mesto za akademika, je prišlo 
na primer v velikovškem okraju 
(brez mesta Velikovec) šele na 115 
prebivalcev 1 mesto za maturanta 
in šele na 459 prebivalcev 1 mesto 
na akademika.

Pri tem je treba še upoštevati, 
da dejstvo, da so absolventi veči
noma ubrali tradicionalne poklice 
(učitelj, zdravnik, jurist, duhovnik), 
še prej dovoljuje zaposlitev v do
mačem okraju, kakor bi bilo to ta
ko, če kdo ubere drugo, manj obi
čajno poklicno pot: in to velja v 
pospešeni meri tudi za absolvente 
Zvezne gimnazije za Slovence v 
Celovcu.

Kulturna politika slovenske gim
nazije, če je dovoljen ta doneči iz
raz, se vedno spet zavestno orien
tira pri družbeni danosti. O tem 
pričajo tudi številni obiski tako z 
avstrijske kot tudi s slovensko- 
jugoslovanske strani. V slovenski 
gimnaziji so bili v gosteh že zvezni 
predsednik dr. Rudolf Kirchschla- 
ger, avstrijski zvezni kancler dr. 
Bruno Kreisky, v predpreteklem 
šolskem letu pa predsednik izvr
šnega sveta socialistične republi
ke Slovenije Janez Zemljarič in de
legacija Republiškega komiteja za 
vzgojo, izobraževanje ter telesno 
kulturo pod vodstvom podpredsed
nika Petra VVinklerja; pravtako je

predavala profesorjem „0 usmerje
nem izobraževanju v Sloveniji" 
predsednica Republiškega komite
ja za vzgojo, izobraževanje ter te
lesno kulturo Majda Poljanšek.

Naši dijaki si iščejo prijateljev 
med nemško govorečimi tovariši 
prav tako kot v gimnazijah v Slove
niji, denimo v gimnaziji Ravne na 
Koroškem — z njimi imamo redna 
športna srečanja — ali v postojn
ski gimnaziji. Ta vzgoja v kulturno
politično odprtost se amortizira s 
poznejšo kulturno aktivnostjo na
ših absolventov, čeprav se ta ali 
oni izgubi.

Trenutno je okrog 2500 mladih 
slovenskih ljudi od 1. razreda os
novne šole do univerz v izobrazbe
nem procesu. Pri tem niso všteti 
vajenci in predšolski otroci, ki se 
morajo zadovoljiti s tremi privatni
mi dvojezičnimi otroškimi vrtci- 
Teh 2500 mladih ljudi nas mora 
navdajati z rahlim optimizmom, da 
bo tudi zamudniška koroško-slo- 
venska situacija dosegla v dogi6' 
dem času nekoliko bolj diferenci
ran in sodobni družbi ustrezen ni
vo, čeprav so se medtem precejšni 
krhki deli našega narodnega ob
čestva posebno na jezikovnih ro
bovih odcepili. Vsa naša 
prizadevanja morajo veljati ohra
nitvi tega, kar še želi živeti zavest
no etnično življenje.

—
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Slovencem. Posojilnica in Hra
nilnica Borovlje pa je leta 1922 
pristopila k Zvezi koroških za
drug. Prej je bila vključena v Za
družno zvezo Celje. Nadalje je 
sledila svetovna gospodarska 
kriza 30-ih let, ki je morala go
spodarske ustanove še poseb
no močno prizadeti. In končno: 
vedno hujši pojav nacizma ter 
nacistična okupacija Avstrije.

Zadnji občni zbor v tej dobi je 
bil 2. marca 1941, potem ko je 
moral biti leta 1939 zadružni de
lež 1 Reichsmarka (namesto 1 
šilinga). Toda kot rečeno: naci
sti so leta 1941 likvidirali Poso
jilnico in Hranilnico Borovlje,

____ obhaja svoj 75vl®^\nice in

ca 
vo,
dar: vedno 

ce najdarstvu
bo v Denar naj 9re

pomoč

Predsednik ter poslovodja je 
postal Ferdinand Turk z Resni
ce, vnuk ustanovnega člana Mi
haela Turka. Pred njim je bil 
predsednik Boštjan Borovnik, ki 
je sledil svojemu očetu Ludovi- 
ku, ko je le-ta umrl leta 1932. 
Ferdinand Turk, ki se je vključil 
v zadružno delo že leta 1932, je 
prevzel odgovorno nalogo pred
sednika in poslovodje borovelj
ske Hranilnice in Posojilnice v 
gotovo ne lahkih časih po drugi 
svetovni vojni. Posojilnica je bi
la obnovljena pretežno z njego
vim delom, z veliko požrtvoval
nostjo ter z vztrajnim idealiz
mom je opravljal naloge poslo
vodje. Dosledno je zastopal in
terese včlanjenih zadružnikov 
ter bil neumoren predsednik 
Hranilnice in Posojilnice do leta 
1974.

Naj omenimo — poleg Ferdi
nanda Turka — od bivših odbor
nikov, ki so se posvetili razvoju 
zadružništva v boroveljskem ob
močju po drugi svetovni vojni, 
mdr. še Janeza VVeiBa (bil je 
med prvimi odborniki po vojni) 
ter Danila Kupperja: le-ta je vo
dil knjigovodstvo, pripravljal je 
bilance, skratka, bil je tisti stro
kovni sodelavec in poznavalec 
pravno-zadružne in davčno-teh-
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brez zamere. Zato nočemo manj 
ceniti njihovih zaslug. Gotovo 
ne moremo omeniti vseh bivših 
zaslužnih odbornikov, primanj
kovalo bi prostora. Velja pa to, 
da brez njihovega požrtvovalne
ga dela, ki so ga morali oprav
ljati v večinoma zelo hudih go
spodarskih časih, ne bi bila Po- 
Bo to, kar je: namreč uspešna 
ter koristna gospodarska usta
nova v Borovljah ter okolici.

Tridesetega novembra je po
stal predsednik PoBo učitelj 
Erih Užnik, naslednjo sredo pa 
bo minulo 10 let, od kar je Flori 
Dovjak prevzel naloge poslovod
je. Trenutno šteje PoBo 880 čla
nov (član lahko postane tisti, ki 
najame posojilo ali kredit), pro
met znaša več kot 1 miljardo ši
lingov, bilančna vsota pa nad 
100 milijonov hranilnih vlog. Le
ta 1980 je PoBo v Podljubelju 
odprla menjalnico, vendar tre
nutno ne menjavajo več v tej 
meri kot v času, ko še ni bilo 
znanih gospodarsko-političnih 
ukrepov, ki so jih sklenili v Beo
gradu. Flori Dovjak in inž. Lud
vik Dovjak, ki opravlja nalogo 
drugega poslovodje: „Upamo, 
da se bo glede teh ukrepov ne
kaj spremenilo."

„S tem, da smo pomagali na
šim ljudem, je uspelo ustvariti 
še večje zaupanje. Predvsem pa 
je uspelo to tudi zato, kar so 
naši nastavljenci ter odborniki 
pripravljeni, da delajo z veliko 
vnemo za nadaljnji uspešen raz

Naši predniki so čutili potre
bo po gospodarski krepitvi in 
gospodarski pomoči. Zato so 
20. oktobra 1907 imeli v Glinjah 
na Trati pri Cingelcu ustanovni 
občni zbor Hranilnice in Posojil
nice Borovlje. Prvi predsednik je 
postal Ludvik Borovnik, kot od
bornika pa sta bila izvoljena tu
di Mihael Turk (za tajnika) in 
Anton Stangl.

Prvim odgovornim predstavni
kom Posojilnice in Hranilnice 
Borovlje je uspelo, da so z do
slednim in učinkovitim delom 
pridobili vedno več članov in 
prijateljev: do začetka druge

piše Janko Kulmesch

svetovne vojne je imela Posojil
nica in Hranilnica Borovlje več 
kot 300 članov. In ne samo to: v 
Borovljah so imeli samostojno 
konzumsko zadrugo (Konsum). 
Kot je razvidno iz zapisnika bo
roveljske Posojilnice, sta bila 
soustanovitelja Posojilnice in 
Hranilnice Borovlje Ludvik Bo
rovnik in Mihael Turk tudi sou
stanovitelja samostojne kon- 
zumske zadruge. Ta konzumska 
zadruga je — še pred prvo sve
tovno vojno — zabredla v velike 
gospodarske težave. Iz teh te
žav jim je pomagala Posojilnica 
'n Hranilnica Borovlje. Zato je 
tudi bila tretjina odborniških 
mest v boroveljskem konzumu 
predvidena za zastopnike doma
če slovenske posojilnice in si
cer do konca prve republike. 
Vrhu tega je bil Mihael Trunk 
blagajnik konzuma. Lahko reče

mo, da je bil konzum v Borov
ljah tedaj v slovenskih rokah.

Vendar časi tedaj niso bili 
bogve kako rožnati, tudi ne za 
boroveljsko Hranilnico in Poso
jilnico. Na primer prva svetovna 
vojna: v teh letih je morala bo
roveljska hranilnica dajati dr
žavni zakladnici vojne kredite. 
Tega denarja nikoli ni več vide
la, oblasti kreditov niso vrnile. 
Sledil je plebiscit, po plebiscitu 
še večja gonja proti koroškim

odbor je bil z nasiljem odstra
njen in zaprt, članstvo so naci
stični oblastniki razbili in delo
ma pozneje izselili, premoženje 
je bilo izropano.

Pa so minuli tudi ti težki ter 
krvavi časi, čeprav so povzročili 
'veliko gorja in škode. Tako je 
imelb Posojilnica in Hranilnica 
Borovlje leta 1947 svoj izredni 
občni zbor oz. prvi občni zbor 
po zlomu nacizma. Obnovitev 
delovanja pa je bila možna šele 
leta 1949.

Slika zgoraj: nastavljenca PoBo 
ter poslovodja Flori Dovjak. Slika 
spodaj desno: predsednik Erik 
Užnik žrtvuje veliko prostega ča
sa za PoBo. Slika spodaj levo: 
1. stran zapisnika PoBo (o usta

novnem zboru leta 1907).

nične materije, brez katerega si 
razvoja PoBo ne bi mogli zami
šljati. Do leta 1977 je bil tudi 
predsednik nadzornega odbora.

Predvsem pa bi tudi radi 
omenili Janka Oitzla, ki je po
stal član Hranilnice in Posojilni
ce Borovlje že pred drugo sve
tovno vojno. Kot odbornik je za
čel delovati leta 1954. Več let je 
bil predsednik nadzornega od
bora, podpredsednik upravnega 
odbora, do leta 1979 pa pred
sednik upravnega odbora. Sedaj 
je častni predsednik PoBo. Nje
gova velika zasluga je med dru
gim nakup in prezidava novih 
poslovnih prostorov. Do leta 
1968 je poslovala PoBo v Bun- 
drovi hiši, nato so kupili prosto
re od glinjske posojilnice, leta 
1977 pa se je PoBo preselila 
tja, kjer posluje danes. Poslopje 
je kupila od Matevža Maka.

Na kratko smo opisali 75- 
letno zgodovino Hranilnice in 
Posojilnice Borovlje. Omenili 
smo nekaj bivših zaslužnih od
bornikov oziroma sodelavcev te 
važne gospodarske ustanove. 
Če kakega bivšega zaslužnega 
odbornika nismo omenili —

voj PoBo“. Tako sedanji pred
sednik boroveljske Posojilnice 
Erih Užnik v pogovoru z Našim 
tednikom. Na vsak način je Po
Bo, ki si je izbralo geslo „Denar 
naj gre v pomoč tistim, od kate
rih pride", tudi danes v veliko 
gospodarsko korist v domači in 
sosednjih občinah. Vrhu tega 
poznamo PoBo kot ustanovo, ki 
rada podpira razne športne de
javnosti: med drugim opremlja 
mladinski moštvi SAK ter Sela
nov. „Zavedam se“, tako Erih 
Užnik, „da moramo upoštevati 
trenutni gospodarski položaj v 
Avstriji in na svetu, ki je precej 
težaven. Kljub temu sem prepri
čan, da bomo lahko še napredo
vali, vsaj v majhnih korakih."

Petinsedemdeset let PoBo — 
slavljenec je lahko ponosen na
se. Uživa veliko zaupanje tu — 
in onstran meje, „za kar bi se 
rad zahvalil vsem članom in pri
jateljem naše hiše" (Erih Užnik). 
„PoBo je široka in odprto go
spodarska ustanova" (Flori Dov
jak), v vseh njenih 75 letih pa je 
bila „izraz samopomoči" (dr. 
Zdravko Velik, sedanji predsed
nik nadzornega odbora). In ko 
bo danes zvečer praznovala 
svoj visoki jubilej ter počastila 
zaslužne člane, ki so morali de
lovati v predvsem težkih časih 
in okoliščinah, potem naj sprej
me tudi od nas iskrene čestitke. 
Predvsem pa obilo uspeha pri 
nadaljnjem odgovornem ter važ
nem delu!
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Slovenska športna zveza vabi na
3. SLOVENSKO PRVENSTVO V 
NAMIZNEM TENISU
ki bo v nedeljo, dne 28. novembra 
1982 v farni dvorani v Selah. 
Tekmovalo se bo v treh skupinah: 
skupina A: moški (dostopno za vse 

igralce)
skupina B: mladinci (rojeni po 1. ju

liju 1965
skupina C: dekleta 
Otvoritev prvenstvenega turnirja bo 
v nedeljo, dne 28. novembra 1982, 
ob 13. uri v farni dvorani v Selah. 
Prijave pošljite do 27. novembra 
1982 (do 17. ure) z oznako A, B ali 
C na naslov: Mirko Oraže, Unter- 
bergnerstr. 17, 9170 Borovlje/Fer- 
lach.
Poznejše prijave so možne samo, 
če bo kaj prosto.
Izžrebanje bo v soboto, dne 27. no
vembra 1982, ob 20. uri v farni dvo
rani v Selah.
Vodstvo turnirja: Mirko Oraže 
Prijavnina: 20,— šil.
Mirko Oraže I. r. Danilo Prusnik 
vodja prvenstva predsednik SŠZ

CELOVEC
RAZSTAVA AKVARELOV tržaškega 
slikarja ROBERTA HLAVATVJA 
(1897—1982)
v AVLI SLOVENICA, Paulitschgasse 
5—7 v Celovcu bo odprta do 19. no
vembra 1982, od ponedeljka do pet
ka, od 13. do 17. ure.

DOM V TINJAH
„Lutke mladje" in „Oder mladje" 
Koroške dijaške zveze 
Lutkovna skupina KPD „Šmihel“ in 
Krščanska kulturna zveza vabijo na
SREČANJE,
ki bo v nedeljo, 28. 11., ob 14. uri 
v Domu v Tinjah.
Na to srečanje so vabljeni starši, 
vzgojitelji, učitelji, profesorji in biv
ših lutkovnih in gledaliških skupin.

OBIRSKO
MIKLAVŽEVANJE
Prireditelj: Alpski klub „Obir“ na 
Obirskem
Kraj: pri Sriencu na Obirskem 
Čas: sobota, 4. 12., ob 19. uri 
Obdarovanje otrok 
Nastopili bodo tudi domači vižarji: 
Berti, Šimej in Otmar.

Š MARJ ETA V ROŽU
Slovenska prosvetna zveza v Celov
cu vabi staro in mlado na mladin
sko revijo
„POKAŽI KAJ ZNAŠ“
v nedeljo, 28. novembra 1982, ob 
14.30 uri v farni dvorani v Šmarjeti v 
Rožu.
Sodelujejo otroci kot pevci, recita
torji, glasbeniki in pripovedniki iz 
okolice Galicije, Šmarjete, Borovelj, 
Sel, Slovenjega Plajberka in Št. 
Janža.

ŠT. PRIMOŽ- 
ŠT. JAKOB
75-let ustanovitve Slovenske 
krščanskosocialne zveze za 
Koroško
Mladinska igra Milana Dekleve 
..MAGNETNI DEČEK" 
v torek, 7. decembra, ob 15.30 uri v 
farni dvorani v Št. Jakobu v Rožu. 
Prireditelj: Krščanska kulturna zve
za v Celovcu in SPD „Rož" v Št. Ja
kobu v Rožu
v sredo, 8. decembra, ob 14.30 uri v 
kulturnem domu „Danica“ v Št. Pri
možu.
Prireditelj: Krščanska kulturna zve
za v Celovcu in SPD „Danica“ v Št. 
Primožu.
Gostuje Slovensko ljudsko gledali
šče iCelja.

ŠKOCUAN
Otroška mladina iz Škocijana 
vabi na
MIKLAVŽEVANJE
ki bo v nedeljo, 5. decembra, ob 16. 
uri v farni cerkvi. Vsi prisrčno vab
ljeni!

Spodobi se, da se primerno spo
minjamo tistih, ki so povečali bo
gastva naše narodne kulturne za
kladnice. Njihov živi spomin je 
hkrati zagotovilo, da ne bo umrlo 
tisto, za kar so oni delovali, za kar 
so se žrtvovali. Ime Pavla Kernja- 
ka, Filija s Trebinje pri Šentilju ob 
Dravi, je tako povezano z našim 
pevskim ustvarjanjem, kakor je po
vezano dihanje z življenjem. Ker- 
njak nam je zapel Mojceja in šte
vilne druge pesmi, ki niso navduši
le, ki se niso prilegle srcu samo 
med nami Slovenci; kjer so jih za
peli, povsod so jih s srčnim 
navdušenjem sprejeli. Umrl je Pav
le Kernjak decembra leta 1979. Le
tos je priredila Slovenska prosvet
na zveza že 3. spominski koncert v 
celovškem Domu glasbe.

Prireditev v nedeljo, 21. novem
bra 1982, so oblikovali zbori z Gur 
— Mešani pevski zbor Mojcej iz 
Šentilja pod vodstvom Mira Kernja- 
ka, skladateljevega sina, MePZ 
SPD ..Gorjanci" iz Kotmare vasi 
pod vodstvom Stanka VVrulicha, 
Glasbena skupina Zveze slovenske 
mladine, MePZ SPD „Edinost“ iz 
Škofič pod vodstvom Simone Rov- 
šek, MePZ SPD „Bilka“ iz Bilčovsa 
pod vodstvom Urha Kassla, 
pevsko-instrumentalna skupina 
SPD ..Gorjanci" iz Kotmare vasi 
pod vodstvom Joška Packa — in 
Moški pevski zbor prvega sloven

skega pevskega društva „Lira“ iz 
Kamnika pod vodstvom Sama 
Vremšaka.

Koncert je bil na visoki ravni, 
vsaka skupina je zaslužila vso 
pohvalo in vse priznanje. Gotovo je 
bil višek koncerta nastop kamni
ške „Lire“, ki obhaja 100-letnico 
obstoja. Z njenim jubilejem obhaja 
naš narod 100-letnico organizirane
ga zborovskega petja.

Namesto hudo obolelega pred
sednika SPZ Valentina Polanška, 
je spregovoril pozdravne besede 
podpredsednik Tomaž Ogris. Kon
certa so se udeležili m. dr. tudi av
strijski generalni konzul v Ljubljani 
Georg Weiss, jugoslovanski gene
ralni konzul v Celovcu Marko Kr
žišnik in konzul Alfonz Naberžnik, 
celovški župan Leopold Guggen- 
berger, predsednik NSKS Matevž 
Grilc, predsednik ZSO Feliks Wie- 
ser, prejšnji predsednik ZSO Fran-

Svatne pri
Št. Jakobu v Rožu

Po dolgem bolehanju je pretekli 
.ponedeljek, 15. t. m. umrla Strelče
va mati, Terezija Kajžnik, rojena 
Obilčnik. Rojena 17. 9. 1894 pri Li
peju v Lešah, je pred dvema mese
cema izpolnila 88 let let življenja.

ci Zvvitter, strokovni nadzornik dv. 
sv. Valentin Inzko, ravnatelj Slo
venske gimnazije Reginald Vosper
nik in prejšnji ravnatelj dv. sv. Pav
le Zablatnik in Herbert Seher kot 
zastopnik KKZ. Spored sta poveza
la Marica Hribernik in Miha Vrbinc.

Kakor že rečeno, je bil 3. kon
cert v spomin Pavletu Kernjaku 
kvalitetno na visoki ravni. Zaslužil 
si je veliko boljši obisk. Ni samo 
stvar organizatorja, zakaj je bil 
obisk tako slab. Gotovo je to kriv
da organizacije. Samo z lepaki — 
in še teh je bilo zelo malo — in 
pozivi ni nič. Brez osebnega stika, 
brez močne osebne zavzetosti in 
vneme ni nič. Zelo slab je bil obisk 
iz Podjune. Morda je temu botrova
lo dejstvo, da so nastopili samo 
zbori z Gur. Kje so bili npr. tudi ce
lovški Slovenci, predvsem tisti, ki 
ob vsaki priložnosti streljajo stru
pene puščice in delijo razne „pidl- 
če“, tisti, ki neprenehno kritizirajo 
pa obsojajo in očitavajo drugim 
kulturno pa še kakšno zaspanost. 
Mnogo obrazov in profilov smo po
grešali. Kernjak je delal za vse Slo
vence, pisal je posvetne, kot orga
nist pa tudi cerkvene pesmi. Nas 
vseh dolžnost je, da se ga spomi
njamo.

Leta 1921, 20. novembra, se je po
ročila z Zgornjim Strelcem Jože
fom Kajžnikom in postala mati o- 
smim otrokom. Leta 1946 je ovdo
vela, ko najmlajši sin še ni dopol-

Pokojna ob odslovitvi novomašnika 
od rojstne hiše leta 1963.

nil 10. leto. Poslala ga je študirat. 
Po maturi se je odločil za bogos
lovni študij in pokojni škof Jožef 
ga je poslal v Rim, kjer je leta 
1962, prav ob začetku vatikanske
ga koncila, bil posvečen v duhovni
ka. Pokojna se je z mnogimi sorod
niki, dobrotniki in znanci udeležila 
nove maše v Rimu. Kot vsaka du
hovnikova mati se je veselila tega 
dneva, se Bogu zahvaljevala in ga 
prosila, naj sinu-novomašniku na- 
klanja milost vesele vztrajnosti v 
poklicu. Novo mašo je sin- 
duhovnik ponovil v domači župniji 
poleti 1963. V dolgem sprevodu 
smo spremljali novomašnika k po-

Štefi Perdacher, Holbiče pri 
Škofičah in ženin Hanzi sta si 
obljubila večno zvestobo- Česti
tamo!

Elizabeta Izak, doma pri Go- 
renčku v Podbregu pri Grebinju, 
je obhajala 87. rojstni dan. Če
stitamo!

Elizabeti Karničar, pd. Varho- 
va babici z Obirskega vse naj
boljše za 78. rojstni dan.

Marija Jerlich v Železni Kapli 
je te dni praznovala svoj 77. 
rojstni dan. Čestitamo!

Mici Sadolšek, pd. Peručeva 
iz Lobnika je obhajala svoj 62. 
rojstni dan. Čestitamo!

Štefan Šturm, pd. Culehner- 
jev oče iz Mokrij je praznoval 
svoj 60. rojstni dan. Čestitamo!

Elizabeta Karničar, pd. Varho- 
va Beti z Obirskega je obhajala 
svoj 56. rojstni dan. Čestitamo!

Elizabeti Brumnik, pd. Hriber- 
nikovi Lizi z Obirskega vse naj
boljše za 55. rojstni dan.

Peter Blaschitz s Spodnjih 
Krčanj je zaključil na graški uni
verzi študij elektrotehnike. Mla
demu dipl. inženirju iskreno če
stitamo!

Katarini VVarmuth iz Limarč 
pri Šmohorju vse najboljše za 
80-letnico!

Pred kratkim je obhajala Juli
jana Zehner iz Gornje vasi pri 
Žvabeku svoj 91. rojstni dan. 
Čestitamo!

V Granitztalu je te dni obha
jala Katarina Nuck svojo osem
desetletnico. Zvesti bralki NT 
iskreno čestitamo!

družni cerkvi sv. Uršule v Svatnah. 
Kako da bi se srce matere ponov
no ne veselilo tega dneva! Minila 
so leta in z leti so prišle težave. 
Pomoč je iskala sebi in svojim v 
molitvi in zvestem cerkvanju. Dol
ga pot iz Svaten skozi špivrat ji ni 
bila pretežavna. Vedela je, zakaj jo 
je hodila. — V sredo, 17. t. m. smo 
se od pokojne matere poslovili s 
pogrebno sv. mašo. Sin-duhovnik 
je pristopil s somašniki in opravil 
Jezusovo daritev, katero je pokoj
na verno spoštovala. Pevci cerkve
nega zbora so to bogoslužje olepš
ali in se s svojim petjem oddolžili 
ženi-materi, ki je v svoji družini oh
ranjala duha vere in dala Cerkvi 
duhovnika.

Pogreba duhovnikove matere se 
je udeležil tudi g. škof Egon Kapel; 
lari. Zahvalil se je Strelčevi materi 
za sina-duhovnika in prosil kr
ščanske matere po naših družinah, 
naj skrbijo za družinsko molitev ih 
posvečevanje nedelje — Gospodo
vega dneva.

Frauen-ServicesteUe
untenvegsl

Haben Sie Probleme? Wo druckt Sie der Schuh? 
Rat und Hilfe erhalten Sie in einem persčnlichen 
Gesprach mit Staatssekretarin JOHANNA DOHNAL. 
Wann ist die Frauen-Servicestelle in Ihrer Nahe?
VVOLFSBERG: Donnerstag, 2. Pez., 9-11 Uhr

Gemeindeamt, Rathausplatz 51 
VOLKERMARKT: Donnerstag, 2. Pez., 13-15 Uhr 

Stadtgemeindeamt, Hauptpl. 1 
ST. VEIT/GLAN: Donnerstag, 2. Pez., 16-18 Uhr 

Gemeindeamt, Hauptplatz 1 
VILLACH: Freitag, 3. Pez., 9-11 Uhr

Rathaus, 10,-Oktober-Str. 1 
HERMAGOR: Freitag, 3. Pez., 14-16 Uhr

Stadtgemeindeamt,
Hermagor 300

LEDINCE
SREČANJE MLADINE 
Prireditelj: Katoliška mladina Roža 
Kraj: Kulturni dom na Ledincah 
Čas: nedelja, 28. 11., ob 14.30 uri 
Iz sporeda: srečanje mladine iz Ro
ža in Žile — petje, glasba — sku
pinski pogovori — meditacija — 
kulturni spored — malica

PLIBERK
SREČANJE V ADVENTU
„S svojim življenjem prižigaj plamen 
ljubezni!"
Prireditelj: Katoliška mladina
Pliberk-Žvabek-Suha 
Kraj: Farna mladina v Pliberku 
Čas: nedelja, 12. 12., ob 14.30 uri 
Sodelujejo: Moški zbor Suha (E. Lo
gar); Otroški zbor Suha (P. Krop); 
Pevsko-instrumentalna skupina Žva- 
bek (R. Katz); Otroške skupine iz 
Žvabeka (Vida Krištof, H. Pistotnik); 
Otroške skupine iz Doba (P. Oman, 
M. Trampuš), iz Božjega Groba (M. 
Riedl), Libuč (G. Grilc, S. Mandl), 
Vogrč (K. Krajnz), Mladina iz Doba 
(K. Sumnitsch): „Božič 1982“ 
Razstava mladinskih knjig

GLOBASNICA
Slovensko kulturno društvo v Glo
basnici vabi na
OBČNI ZBOR
v nedeljo, 28. 11., ob 14.30 uri 
pri Šoštarju v Globasnici.

OBIRSKO
MIKLAVŽEVANJE
Prireditelj: SPD „Obir“ na Obirskem 
Kraj: pri Kovaču na Obirskem 
Čas: nedelja, 5. 12., ob 15. uri

OBVESTILO
Slovensko planinsko društvo Celo
vec obvešča, da je slovenska pla
ninska postojanka — „Koča nad 
Arihovo pečjo" na Bleščeči od de
cembra do konca aprila odprta sa
mo ob nedeljah in praznikih, (v 
ostalih mesecih pa kot po navadi 
tudi ob sobotah).
Člani Slovenskega prosvetnega dru
štva imajo seveda možnost tudi 
med tednom, ko ni dežuranja, obis
kati oz. uporabljati kočo. Ključi se 
dobijo pri gospodarju koče Tončiju 
Korenu v Št. Jakobu v Rožu. (tel.: 
04253/8119).

ŠT. PRIMOŽ
MIKLAVŽEVANJE
Prireditelj: SPD „Danica“ v Št. Vidu 
v Podjuni
Kraj: kulturni dom „Danica“ v Št. 
Primožu
Čas: nedelja, 5. 12., ob 14.30 uri 
Na sporedu bosta prizorčka „BI- 
SERNA KANGLICA" in „MIKLAV- 
ŽEVI ANGELČKI" ter obdarovanje 
otrok.

SELE
MIKLAVŽEVANJE 
Prireditelj: KPD ..Planina" v Selah 
Kraj: Farna dvorana v Selah 
Čas: nedelja, 5. 12., ob 14. uri 
Na sporedu bodo: ples, petje, igra: 
„PARKELJEV KOŠ" in obdarovanje 
otrok.

GLOBASNICA
MIKLAVŽEVANJE 
Prireditelj: SKD v Globasnici 
Kraj: Šoštar v Globasnici 
Čas: nedelja, 5. 12., ob 14.30 uri
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Premiera „odra mladje“
»Hura soncu

in dežju«

nosijo. Ostane tudi upanje, da se 
bo ta ali oni tudi pozneje znašel 
med igralci in širil to važno vlogo 
teatra na naših slovenskih tleh.

Še enkrat prav lepa hvala vsem, 
ki so nam pomagali in nas podprli, 
seveda tudi KKZ, ki nas že vsa leta 
podpira, kljub kreganju in težavam.

Miha Pasterk

mladina za mladino

Po nekaj mesecih odmo- 
smo se člani „odra 

mladje11 zopet zbrali na 
°dru v Marijanišču, toda 
[okrat z namenom, da na
šim mladim gledalcem 
Predstavimo našo novo 
Predstavo „Hura soncu in 
dežju “, avtorja H ep van 
Deift. Kot po navadi, je bila 
dvorana tudi letos nabita, 
zato smo se igralci „odra 
mladja11 potrudili, da ne bi 
razočarali publike, kajti, 
Vs/ so prišli, da si ogledajo 
sad truda in dela mladih 
amaterskih igralcev.

Že tretjič smo se zbrali mladjev- 
c' 'n lutkarji na komendi. Mladjevci 
SrT|o naštudirali igrico, ki je na
menjena našim mlajšim gledal- 
cem, to se pa ne pravi, da ni pouč
na tudi za starejše.

Režiser igre je naš ljubi prijatelj 
Franci Končan, ki vedno vloži vse 
svoje moči, da postane predstava 
cim boljša. Trud režiserja se je v 
Petek 19. 11. 1982 v Marijanišču 
nekoliko poplačal z aplavzom.

že sam naslov igre pove, da se 
vse dejanje vrti okoli sonca in dež
ja. Vlogo dedka vremena igra Pe- 
Pej Starman, ki ukazuje sončni tet- 
kl Bernadki Tratter in deževnemu 
stričku Tomiju Ogrisu, kakšno naj 
bo vreme.

Kralj, Branko Kolter, ki nikdar ni 
zadovoljen z vremenom, najbolj ga 
moti sonce, ker ne more vladati 
zaradi vročine, si venomer želi dež. 
Policaj, Rudi Vouk, ne more razna- 
šati Pisem v dežju. Blagorodna go- 
sPa, Kristjana Grilc, se pa po son
cu vendar ne more sprehajati z no
vim prozornim dežnikom. Policaj in 
9ospa neprenehoma spreminjata 
vreme. Ko to opazi kralj, tudi on 
skuša spreminjati vreme. Trgovec,

Uspela premiera „Odra mladje“ Koroške dijaške zveze

Miha Pasterk, pozna dedka vreme
na, zato vsem odsvetuje (poseg v 
naravo), toda vse zaman. Dedek 
vremena odpelje tetko in strička iz 
vremenske hišice. Tako so nekaj 
dni brez vremena, toda kmalu opa
zijo, da brez sonca in dežja ni živ
ljenja in sklenejo, da nikdar ne bo
do več spreminjali vremena. Ta 
sklep dobi dedek vremena na uho 
in jim vrne tetko in strica.

Zahvala pa velja tudi našemu 
troletnemu sodelavcu in soigralcu 
Mihiju Dolinšku, ki je tudi letos 
prevzel tehniko. Brez njega bi tudi 
predstave ne bilo. Omeniti je tudi 
treba Borisa Roškerja, ki nam je 
letos že drugič napisal in posnel 
glasbo k pesmicam; odrski gib pa 
je zopet prevzela Neža Kos. Zelo 
važno stvar, in sicer sceno, pa 
nam je narisal dolgoleten prijatelj 
in ata Saša Kump. Tako nam je s 
skupnimi močmi uspela premiera. 
Člani „odra mladje" vidimo oz. ču
timo potrebo, da se tudi naši mali 
gledalci seznanijo z odrsko umet-

Reka pri
Št. Jakobu v Rožu

Daleč okoli je postala znana Te
rezija VVuzela po svojem sinu Fol- 
teju, našem šaljivcu na odru. In ka-

Pišeta Kristijana Grilc in 
Rudi Vouk

Mirovno gibanje je zajelo že 
vso Evropo, boljše rečeno, ves 
svet. Prav „moderno“ je posta
lo, demonstrirati za mir. Ker 
sploh ni mogoče dovolj narediti 
za mir, se je seveda tudi KDZ 
vključila v to gibanje. Kmalu pa 
smo se spet ločili od nekaterih 
mirovnih komitejev: nismo želeli 
postati „glavnopoklicni demon
stranti za mir“.

Za nas je cilj prizadevanj za

ne padeta v vodo. Isti učinek pa 
bi dosegla, če bi se nagnila 
eden k drugemu, se stisnila 
skupaj.

Kaj pa delajo nekateri v okvi
ru mirovnega gibanja? Vedno 
spet skušajo eno ali drugo 
stran prikazati kot mirovnega 
angela in jo hvalijo in branijo 
na vse kriplje. Če se nekje go
vori samo o ZSSR ali o Poljski, 
protestirajo, ker ne omenjajo

Špekulacije z mirom?
mir, da bi se ljudje končno za
vedali ponorelosti velesil in dru
gih vlad, ki mečejo okoli sebe 
številke in dokazujejo eden dru
gemu, da ima le-ta več orožja 
kot oni ter da ga ogroža. Po
zabljajo pa — vsaj trdijo to 
znanstveniki — da bi namreč v 
eni sami minuti atomske vojne 
nastalo toliko škode kot v vseh 
šestih letih druge svetovne voj
ne skupaj. Eno popoldne pa bi 
trajalo, da bi postrelili vso 
atomsko orožje — preživel bi 
najbrž nihče.

Vse teorije o zaostalosti oz. 
ogroženosti ene ali druge strani 
so samo govoričenje. Trenutno 
je ravnotežje med silama samo 
navidezno — dejansko stanje 
nazorno prikazuje znani primer: 
ZDA in ZSSR sta kot dva člove
ka v istem čolnu. Da bi ohranila 
ravnotežje, se nagibljeta vse 
bolj narazen, dokler končno oba

ZDA in El Salvadorja. Narobe 
pa je isto. Zdi se nama precej 
hladnokrvno, argumentirati s 
tem, da ima ta več raket kot oni 
in zaradi tega napadati večino
ma samo eno stran.

Mir je prevažen, da bi z njim 
lahko špekulirali. Potrebna je 
popolna razorožitev in za dose
go tega cilja je potrebno toliko 
dela, da ni časa za trapaste dis
kusije o premoči te ali one stra
ni. Če pojejo na mirovnih praz
novanjih pesmi o napadih in pu
škah v rokah, se nama to zdi 
narobe.

Najprej naj bi vsak nekaj za
čel sam pri sebi in se pomujal 
za objektivno gledanje na ta 
glavni problem današnje druž
be. Šele potem, ko smo brez 
predsodkov in se ne oziramo 
več na katerokoli ideologijo, naj 
gremo na cesto in se „borimo" 
za mir!

Pokojna z domačo mucko.

dar je prišel domov z novo igro, jo 
je vzela v roke, brala in Foltej je 
ponavljal in se tako naučil svojo 
vlogo. V skromnosti svojega živ
ljenja se je tembolj poglabljala v 
duhovno bogastvo slovenske bese
de. Bila je zvesta Mohorjanka, red
no je prebirala slovenske liste. 
Škoda, da je njena nadarjenost sli
kanja ostala neodkrita, 
zakopana ... Rojena leta 1906, se 
je leta 1937 poročila, a že leta 
1940 postala vdova. Sama se je 
trudila in sina vzgajala, ga zgodaj 
zaupala vodstvu farne mladine in

ni bila razočarana. Mnogokrat je 
nastopal na odru pod priznano re
žijo g. Vinka Zaletela. In zadovolj
no se je smejala pokojna, kadar je 
občinstvo bušnilo v smeh. In še to 
je bila njena posebnost: rada je ro
mala, peš romala na božje poti, ne 
samo v bližnje Podgorje, večkrat 
tudi na Višarje, in to peš iz Št. Ja
koba in nazaj ...

Končala je svoje življenjsko ro
manje. V nedeljo, 14. t. m. smo jo 
položili v grob njenega očeta Ma
tevža Siter, kjer bo dočakala vsta
jenje mrtvih, kakor je trdno prepri
čana verovala. In to ji želimo!

Zastopnica Kulturnega društva „Markovič“ se zahvaljuje vodji „Korenike“ 
Albertu Krajgerju za nastop s šopkom.

Koroški večer v Rožeku
Preteklo soboto je priredilo 

mlado kulturno društvo „P. Mar
kovič" v kulturni dvorani gostil
ne „Na rnuti" dvojezičen „Koro- 
ski večer", na katerem so sode- 
lovali poleg domačega „Pod- 
humškega kvarteta", ki ga vodi 
mag. Aleks Schuster, moški in 
mešani pevski zbor SPD „Zarja“ 
iz Železne Kaple, ki ju vodi Jo
ško VVrulich, instrumentalni an
sambel „Korenika“ (vodi ga Al
bert Krajger) in mešani zbor iz 
Rožeka, ki ga sestavljajo pri
padniki večinskega naroda in

ga vodi mladi Klaus Sobe. Med 
številnimi častnimi gosti je bil 
predsednik FUEV in ravnatelj 
Zvezne gimnazije za Slovence 
dr. Reginald Vospernik, ki je iz
razil svoje veselje in začudenje 
nad tako številnim obiskom te
ga večera, ki naj bi zbližal pri
padnike obeh narodnostnih 
skupnosti občine, kar mu je tu
di uspelo. Medtem ko je „Kore
nika" v Rožeku že nastopala, so 
bile pevke in pevci SPD' „Zarja“ 
po dolgih letih spet enkrat v 
zgornjem Rožu.

Graški študentje 
v novih prostorih
Klub slovenskih študentov v 

Gradcu (KSŠG) ima nove pro
store, precej lepše in primernej
še od prejšnjih. Prostore so si 
študentje (trenutno zajame 
KSŠG približno 40 od 55 slo
venskih študentov v Gradcu) sa
mi uredili, kupili so samo mate
rial. Predsednik Roman Verdel 
je zadnji četrtek, ko so odprli 
nove prostore, povedal, da so 
„delali precej dni in večerov, saj 
ni bilo ne tal ne primerne opre
me". Od novih prostorov pri
čakuje „zelo veliko, ker sta ne
moteno delo in okolica gotovo 
važen faktor za uspešno delo
vanje". Nadalje je poudaril, da 
je graški klub nagovoril pred
vsem tudi take študente, ki niso 
maturirali na slovenski gimnazi
ji. „Poseben problem, s katerim 
so soočene tudi druge sloven
ske organizacije, pa je problem 
kadra, ki bi uspešno deloval.

Največkrat čaka delo na samo 
nekaj ljudi, večina je bolj pasiv
no prisotna" (Verdel).

Na otvoritvi smo spet slišali 
„Graške študente", ki so imeli 
le dve vaji ter kljub temu znali 
prepričljivo nastopiti. Zbor vodi 
Stanko Polcer, medtem ko En- 
gelbert Logar še naprej vodi 
mešani zbor.

Slavnostne otvoritve so se 
mdr. udeležili Barbara Goričar 
(za SZDL), dipl. inž. VVieser 
(ZSO), Janko Kulmesch (NSKS) 
ter Hubert Miki (KDZ). KSŠG že
limo obilo uspeha v novih pro
storih, hkrati pa upamo, da se 
dovolj zavedajo tega, kar je po
vedal predsednik Verdel: „Mi 
bomo sooblikovali prihodnje de
lo slovenskih organizacij, na 
Koroškem. Zelo važno pa je, da 
se že sedaj pripravljamo na to 
delo."

Gnothi seauton!
(aki Voukova kozlovska 

sodba o »ekstremistih na 
obeh straneh")

V nt, štev. 45 (11. 11. 1982) je Rudi 
Vouk ml. predstavil nevednim bralcem 
svojo najnovejšo „konjsko figo“ — koz
lovsko sodbo o ekstremistih na obeh 
straneh. Glavno dognanje te hipermo
derne sodbe (teorije) je takoimenovani 
„prvi bonus", ki izpoveduje, da je za 
njegovo spoznanje baje treba vreči čez 
krov „taktiziranje osrednjih organiza
cij“. Toda s tem ta skrivnostni „prvi bo
nus" seveda še ni docela spoznan in 
uresničen: na poti mu namreč stoji ne
ki „ekstremizem na obeh straneh" in ta 
hudobnež morda tudi ovira uspešno re
šitev manjšinskega problema. Voukova 
nadvse optimistična teorija pa se za
ključi presenetljivo tragično (z nekak
šnim „minusom“ torej), saj pusti te 
svoje ekstremiste na obeh straneh 
kratko malo — izumreti!

Sprašujem se, kaj Vouk hoče izpove
dati s to svojo teorijo. Kakšno alterna
tivo postavlja nasproti „taktiziranju 
osrednjih organizacij“ in kdo so njego
vi „ekstremisti na obeh straneh"? Ali 
hoče pomesti „ekstremiste“ na drugi 
(očitno slovenski) strani skupaj z „ho- 
rukom čez Loibt" v isti smetnjak? Mar 
zavedne koroške Slovence, ki se borijo 
za obstoj naroda, istoveti z rjavimi div
jaki in nestrpneži, ki so pred nedavnim 
podirali dvojezične napise in premazali 
državni grb Slovenske gimnazije? (!) 
Potemtakem je Vouk (če naj verjamem 
njegovim „bonusom“) kot organizator 
kolodvorskih akcij sam najhujši ekstre
mist, ki naj čimprej izumre! Kaj takega 
pa sam o sebi vendar ne bo trdil. Ce 
pa je v svojih izvajanjih mislil le ideolo
ške ekstremiste, bi moral vedeti, da bi 
bili ti ljudje ekstremisti tudi tedaj, če 
bi jih rodila ne-slovenska mati.

Vse torej priča, da ga je Vouk s svo
jim tolmačenjem pošteno pokidal, saj 
nima ne glave ne repa, pač pa me 
močno spominja na Jurčičevo „ Koz
lovsko sodbo v Višnji gori"...

Anton Kumer, Gradec
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Večer domačih pripovednikov v Tinjah

Terice, strahovi, 
citre in lajne

Nekdaj, oh zimskih večerih, seje zbrala vsa dru
žina ali pa vas, po navadi ob kakšnem delu, okoli 
peči. Ljudje so se »pravhali«, se zmarnivali in si pri
povedovali marsikaj in dokaj čudnega, nenavadne
ga, o vilah in Žalik ženah, o duhovih in kako jih je 
kanilo (strašilo). Mnogo teh bajk, pripovedk in do
življajev je šlo v pozabo, prav tako kot ni več tiste 
stare vaške druščine in predice ne sedijo več skupaj 
in terice niso več tako gromozansko lačne, da ne bi 
otresle vsake hruške.

na mah osvojila srca vseh. Ni je 
skoraj domislice, ki je ta žena ne 
bi znala obrniti np smeh in kadar 
pripoveduje, čas mine kot v hipu. 
Franc Buchvvald, Pukvov oče iz 
Nonče vasi in Voranc Bister iz 
Svetne vasi sta pripovedovala svo
ja doživetja in pripovedi, ki jih mla
di rod po večini ne pozna več. Eli
zabeta Morak iz Št. Petra na Va- 
šinjah pa je brala svoje pesmice, 
povezane z domačim okoljem. Ni 
trajalo dolgo in Folti Magek je 
skupaj z Miro Oraže, V rt ni ko vo iz 
Sel, vzdignil nekaj domačih in vsi 
so priskočili ter prepevali, tako da

Mira Oraže in Folti Magek iz Sel.

Nekaj take davne domačnosti in 
tiste zapečkove toplote je dajal v 
sredo zvečer tinjski dom, ki je v 
sodelovanju s Krščansko kulturno 
zvezo priredil večer pripovednikov. 
Ob tem je pa le treba povedati, da 
so naši starejši rojaki doživljali v 
Tinjah dopust in je med nje spet 
prišel dr. Erik Prunč z graške uni
verze. Skoraj dobesedno rečeno je 
s svojo skupino reševal pozabe bi
sere in dragulje naše narodne za
kladnice. Kot že leta prej je vse, 
kar je čul, dobro in skrbno zabele
žil, veliko pa posnel tudi na mag
netni trak.

Nužej Tolmajer je povabil k so
delovanju sledeče pripovednice in 
pripovednike: Ana Križnik iz Mo- 
krij, Anastazija Mochar iz Nagelč, 
Elizabeta Morak iz Št. Petra na Va- 
šinjah, Franc Buchvvald iz Nonče 
vasi, Lovrenc Bister iz Svetne vasi 
in Folti Magek iz Sel.

Erik Prunč s povezovanjem ni 
imel veliko dela, ker so doživetja 
in domislice kar tako žuboreli. 
Vmes pa je Folti Magek napel svo
je lajne, tako pravijo Selani me- 
ham oz. harmoniki in je zalajnov 
selsko vižo. S seboj pa je prinesel 
še citre in med igranjem povedal, 
zakaj se je naučil citrati — zaradi 
dečve, ki pa ga je kljub temu razo
čarala, saj je vzela drugega. Ta 
srčna bol ga je tako prevzela, da je

posebej tej deklici zapel še pešem. 
Najstarejša udeleženka večera je 
bila Ana Križnik, ki že nosi deseti 
križ, a je tako bistrega in dobrega 
spomina, da je neverjetno. Pripove
dovala je, kako je morala iti služiti 
in kaj je delala. Vsi so se od srca 
nasmejali, ko je pripovedovala de
janja teric, ki nikoli niso bile tako 
site, da ne bi otresle še zadnje 
hruške in se zanjo steple. Anasta
zija Mohar, Butejeva mati iz Na
gelč si je s svojo prisrčnostjo in ži
vahnostjo tako kot lani tudi letos

je v tinjski dvorani zavladalo do
mače in prijetno vzdušje.

Med poslušalci in sodelavci — 
kajti vsi so prepevali — pa je se
delo tudi nekaj častnih gostov, kot 
bivši ravnatelj Slovenske gimnazije 
dr. Pavle Zablatnik, konzul SFRJ v 
Celovcu Alfonz Naberžnik z ženo 
Julijo, predsednik Združenja star
šev na Slovenski gimnaziji dipl. 
trg. Janko Urank.

Tinjski večer domačih pripoved
nikov je prava indija koromandija 
za vse, ki se zanimajo za stare še

ge in navade, pravljice in bajke, 
pripovedke in zgodbe. Le težko je 
zbrati toliko pripovednikov, ki pri
povedujejo v svojem narečju. To 
pa, tako dr. Erik Prunč, je nepre
cenljive vrednosti in letošnje sre
čanje ga je prav zato zelo zadovo
ljilo.

Pripravi! Franc Wakouniq

Kotmara vas
Po dolgi in hudi bolezni je umrl 

v petek, 19. novembra 1982, Feliks 
Pavlič, Motajdlnov oče v Kotmari 
vasi. Bil je star 73 let. Delal je kot 
zidar, doma pa je obdeloval majh
no kmetijo. Znan je bil kot vesel, 
zabaven človek, zelo dobro je tudi 
igral na harmoniko.

Ogromna množica znancev in 
sorodnikov ga je pospremila na 
njegovi zadnji zemeljski poti. Poko
pali so ga v ponedeljek, 22. novem
bra, na domačem pokopališču. Po
grebne obrede je opravil župnik 
Maks Michor. Ob odprtem grobu 
so zapeli v slovo tudi kotmirški 
pevci pod vodstvom Jozija Packa.

Naj rajni Motajdlnov oče počiva 
v miru. Ženi, hčerki, zetu in vnuko
ma izrekamo iskreno sožalje.

V sredo, 24. novembra, pa so po
kopali 22-letnega natakarja Alfreda 
Robiniga iz Čahorč. Umrl je v so
boto zjutraj v celovški bolnišnici 
za posledicami prometne nesreče, 
ki se je zgodila v soboto, kmalu po 
polnoči, med Čahorčami in Kotma- 
ro vasjo.

Naj počiva v miru. Sorodnikom 
izrekamo iskreno sožalje.

(Nadaljevanje z 2. strani) 
Društvo bo prirejalo tudi strokovna 
predavanja in seminarje, ki bodo 
zanimiva tudi za nepravnike.

Občni zbor je izvolil za predsed
nika društva dr. Francija Zvvittra, 
dr. Avguština Brumnika za pod
predsednika, tajnik je dr. Roland 
Grilc, njegov namestnik dr. Pavle 
Apovnik, mag. Filip VVarasch je 
prevzel blagajničarske posle in v 
nadzornem odboru so dr. Janko Ti- 
schler star., dr. Ludvik Druml ter 
dr. Tomaž Partl.

Prvemu odboru novega društva 
želimo uspešno delovanje pri ora
nju ledine, posebne pa čestitamo 
k izvolitvi za predsednika dojenu in 
starosti slovenskih koroških prav
nikov dr. Franciju Zvvittru.

Te dni praznuje na Radišah svojo 
75-letnico Siman VVrultah, kmet, di
rigent, pevec in režiser. Moral bi 
človek obresti že veliko sveta, da bi 
srečal spet nekoga, kot je Šiman.

SSSSHTiSrfiS?-
SM K,VoS.o»r'

Siman VVrulich 
75-letnik

je in glasbo in ga je povabil k cer-
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Domači prosvetarji so Šima,

kit. £
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staro mežnarijo. Tako sta oba blizu
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kvenega in društvenega v Škocija-

Šimanu, ki je čil in pri najboljšem 
zdravju ter njegovi ženi Veroniki, želi
mo vse najboljše k njunemu prazno-

S,Xu.2u*S'Sr“A',E:

1

2. del oddaje „PEDENŽEP“ podnaslov 
„HODIL SEM“, bo v torek, 30. 11. 1982, 
ob 10.35 na ljubljanski televiziji. V sobo
to, 4. decembra ob 8.40 bo ponovitev. 

Sodelujejo: otroški zbor iz Št. Lipša, 
otroški zbor in mladinski zbor iz Škocija- 
na, mladinski zbor Zvezne gimn. za Slo
vence, otroški zbor društva „Naš otrok"-

3

„ln kljub temu vas nečesa prosim," 
je spregovoril župnik. Sklenil je roke 
in jih spet razklenil: „Ljudi mi pusti
te, ne preganjajte jih, predvsem ne z 
italijansko pomočjo . . . Oprostite mi, 
da govorim naravnost. Pustite take, 
kakršni so. Nihče med nami ne ve, 
kaj je Bog namenil Slovencem pri
hodnje stoletje. Spoštujte zgo
dovino ... Ali mi obljubite?"

Vstal je in hotel stopiti do njega. 
Tedaj sta v hodniku zaslišala šum. 
Nekdo je odprl vežna vrata, se s tež
kimi koraki napotil proti durim in 
močno potrkal nanje.

Župnik se je z mračnim čelom obr
nil, se naslonil na mizo in dejal: 
„Ave!"

Z majhnimi in tihimi koraki se je 
bližal kaplanu kakor nevarni zveri. S 
sikajočim glasom je dejal:

„Vi ste to zmogli?"
Takoj zatem ga je vprašal z nizkim 

glasom, ki je v njem napetost še na
raščala:

„Ali ga boste spovedali?"
„Slišali ste. Komandant me je dolo

čil."
Župnik ga je še vedno srepo gle

dal. Počasi je vzdignil preteči prst, ga 
podržal pred kaplanovo lice in znova 
dejal z ostrim in tehtajočim glasom:

„Preden boste stopili k oltarju, bo
ste prišli tudi vi k meni po odvezo. 
Ste razumeli?"

Ko so pred tednom Italijani hiteli iz 
mesta na pomoč ogroženi beli posadki 
v Kalni vodi, so partizani zaprli tudi 
gozdove tostran, da bi preprečili zbi
ranje belcev in Italijanov, ki so imeli v 
tem predelu nekaj majhnih postojank. 
Belci so se takrat hoteli izkazati pred 
Italijani. Z lastno obveščevalno službo 
so hoteli zbrati svojo vojaško silo

prej, preden bi to storili Italijani; tako 
so hoteli dokazati svojo samostojnost 
in udarnost. V ta namen so morali v 
kritičnem trenutku pretihotapiti skozi 
partizanske gozdove sporočilo, ki je 
vsebovalo natančna vojaška navodila. 
Pismo so vpeli v lase dekletu, ki je 
bilo doma od Sv. Marka in se je slu
čajno mudilo v majhnem kalnovod- 
skem ženskem samostanu, kjer je ne
davno obiskovalo nadaljevalno šolo. 
Prednica sama ji ga je spretno skrila 
v bujne plave lase, samostanski du
hovnik pa jo je blagoslovil in ji zabi
čal, da ga mora takoj in osebno pre
dati kaplanu Žgurju. Vojaško povelje 
pa ni nikoli prišlo v župnišče Svetega 
Marka in v kaplanove roke. Neprosto
voljna in prebrisana kurirka se sicer 
ni ustavila na partizanskih položajih, 
pač pa je takoj zavila k Turkovim ali 
po domače Mlinarjevim, ker so od 
nekdaj imeli majhen mlin, ki so ga 
okrepili s stalno zajezo vodne sile in 
z ureditvijo električnega pogona. Zala 
— tako je bilo ime dekletu — je pis
mo izročila domačemu sinu Tonetu, 
svojemu fantu, ta pa ga je še tisto 
noč odnesel svojemu prijatelju Primo
žu, poveljniku najbližje partizanske 
čete. Naslednjega dne so se podrli 
belcem vsi načrti, partizani so napadli 
dve njihovi majhni postojanki in se z 
uspehom vrgli na italijansko kolono, 
ki jim je hitela na pomoč. Toda ljubo
sumen Tonetov tekmec, njegov sova
ščan, je odkril Tonetovo dejanje ka
planu Zgurju, ta pa je fanta nemudo

ma naznanil Italijanom, ki so ga še ti
stega dne spretno prijeli in zvečer ob
sodili na smrt.

Kaplan je zaprl vrata za seboj in 
obstal. Za nekaj časa je zavladala ti
šina. Brleča lučka v zidni vdolbini, 
kamor jo je postavil vojak, preden je 
Toneta razvezal, se je nemirno zaka
dila, potem se je znova umirila. Tone 
si je z razvezanimi rokami pokril 
obraz in sedel na staro telovsko stoja
lo. Zazrl se je v mračna opečena tla 
in. zagledal v njih polno migetajočih 
podob. Med nemima človekoma je za
čela utripati motna napetost.

Žgur je še vedno čakal pri vratih, 
negotov in oprezen. Bil je v temi, le 
oči so se mu svetile. Nazadnje je 
spregovoril:

„Prišel sem, da te spovem."
Tone je še vedno molčal, čez nekaj 

trenutkov pa se je odločil in sprego
voril: „Zakaj ti? Kje pa je župnik? 
Njega hočem, nikogar drugega." Do
slej je kaplana vikal, zdaj ga je začel 
tikati, kakor da bi bil to vedno delal. 
Čutil je, kako se mu je glas rahlo tre
sel.

Kaplan je bil še vedno pri vratih, 
ko je mirno odgovarjal: „Komandant 
je odredil mene. Ne da se spremeniti, 
župnika ne pustijo, mene pa so prisi
lili."

„Prisilili? In ti si se branil." Za tre
nutek je pomolčal. „Najbrž ne." Go
voril je brez polne prisebnosti; kakor 
strastno zavzet človek, ki mora izgo-

arjati prazne stavke, srce pa mu je 
iolno neizrekljive bolečine.
„Dobro veš, zakaj," je odgovoril- 

Bil si moj skriti sovražnik, jaz po 
i/oj odkriti nasprotnik. Zato ne bi rad 
lotil tvoje poslednje zbranosti."

Tone je končal gimnazijo in stopil j 
logoslovje, nato pa zbolel na pljučih 
i dokončal agronomijo. Ob začetku 
ojne se je vrnil iz Štajerske in se 
losvetil domačemu gospodarstvu. Ta- 
;oj je postal središče osvobodilnega 
libanja. Žgur je zvedel za to in čakal 
irilike. Zdaj ga je imel pred seboj- 

Stopil je nekaj korakov naprej, To- 
ie se je dvignil in ga jasneje videl- 
lagledal je vijoličasto štolo na njego- 
ih ramah. Oblečen je bil v talar, des- 
ia dlan, se mu je nemirno poigravala 

koncem padajoče štole.
Toneta je zadelo: .Žalosten zmago' 

alec si, ker ne moreš stopiti predme 
golj kot človek."
Žgur je sklonil glavo in enakomerno 

lejal: .Zdaj izginjajo zemeljske razh; 
;e med nama, zdaj bi si morala biti 
;ot kristjana blizu ..."

.Preden si prišel, sem bil sam," ie 
one spregovoril z divjo tesnobo- 
.Nikoli ne boš zvedel, kako je člove- 
;u, ki čaka na krivično smrt. Samo 
lavdušenje za zemeljske cilje mi n® 
>i mnogo pomagalo, zgolj spomin n 
(ristjane, ki ne znajo vere združeval 
; poštenjem, bi me spravil v obup- 
'endar sem mirnejši, kakor sem 5 
>al. Želim, da bi ti ne bil še s smrti ^ 
iganka, ko sem te že živ toliko vzne 
-------------------------------------------
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Petek, 26. novembra:
14.10—15.00 Koroški obzornik — 
Dr. A. Feinig: O romanju k sveti Lu
ciji. — Veselo naokrog.

Sobota, 27. novembra:
09.00—09.55 Od pesmi do pesmi — 
od srca do srca.

Nedelja, 28. novembra:
07.05—07.35 Duhovna misel — Naj 
pesmica naša darilo vam bo.

Ponedeljek, 29. nov.:
14.10—15.00 Koroški obzornik — 
Zborovska glasba.

Torek, 30. novembra:
09.30—10.00 Pisani svet. 
14.10—15.00 Koroški obzornik — 
Minute z Janezom Tratarjem. — Za
nimalo vas bo: Jazz za Vas. (1.).

Sreda, 1. decembra:
14.10—15.00 Koroški obzornik — 
Da jih ne pozabimo. — Za starejše 
letnike.

Četrtek, 2. decembra:
14.10—15.00 Koroški obzornik — 
Literarno-glasbena oddaja.

Krščanska kulturna zveza v Celovcu ln 
SPD "Danica" v St. Vidu

vabita na

v torek, 7. decembra 1982, ob 15.30 url, v farni 
dvorani v Št. Jakobu v Rožu.

v sredo, 8. decembra 1982, ob 14.30 url, 
v kulturnem domu Danica v Št. Primožu

Gostuje Slovensko ljudsko gledališče lz Celja.

Vabljeni otroci, mladinci, seveda pa tudi starejši

mirial; Vedno si hotel preveč delovati 
v božjem imenu, namesto da bi po- 
slušal tudi modrost njegovega 
molka."

Črna in negibna postava se je za
dajala in rekla: „ Potem lahko grem, 
ce se hočeš zadovoljiti z božjim mol- 
k°m. In že se je neodločno obrnila.

Tone ga je gledal in naenkrat čutil, 
oa se on igra s kaplanom, ne kaplan 
2 njim. Strašna utrujenost je začela 
lz9'niati iz njega. Pustil ga je, da je 
oddrsal do vrat, prijel za kljuko in ča- 
Kal. Tedaj je videl, kako se je Žgur 
okrenil in kako so se mu oči zasvetile 
Kf°r mački, ko je zbiral besede: 
»I udi najhujši nasprotniki si znajo v 
smrtni uri povedati besedo."

Tone je začutil, kako mu je začelo 
Dltl srce. ko je rekel: „Ne vem, kdo 
jned nama resnično umira, jaz ali ti, 
e to vem, da morem tebi povedati 

Vec kakor ti meni."
Kaplan je izpustil kljuko: „ To rej naj 

ostanem?"
jOstani," je odgovoril Tone.
Sele takrat so mu oči začele gle 

'■ Opazil je obrise prostora in pr 
mete v njem. Ob dolgi steni, ki je 
Drez oken, je bila nakopičena rop 
Ja, kakor jo poznajo vse mrtvašni 
grobarjeve potrebščine, rabljena 
zavržena mrtvaška nosila, pokrov : 
fo in nepobarvane rakve, goli telo\ 
slavoloki, ki jih niso mogli spre 
orogam, zidarske posode in st 
cerkvena bandera. Bliskovito se 
spomnil, kako je z drugimi šolar;

opoldanskem odmoru neštetokrat ku
kal skozi prašne in nalomljene šipe, 
da bi zagledal grozoto, ki je tu nevid-. 
no bivala. Spomnil se je starega 
mrtvega berača in neznanega utop
ljenca, ki sta drug za drugim ležala 
gola na mizi, preden so ju pokopali. 
Spomnil se je, kako so ga nekoč po 
popoldanskem pouku sošolci zaprli v 
mrtvašnico in zapahnili vrata, zunaj 
pa spuščali pošastne glasove, da bi 
ga preplašili. Spomnil se je, kako se 
jim je na videz neustrašeno smejal 
skozi okno, v resnici pa se je bojeval 
z neznanskim občutkom groze in bo
jazni, da se mu bo zgodilo nekaj ne
nadnega. Določno se je spomnil, da 
se je bal pošastne spremembe, bal se 
je, da bi ne bil več to, kar je, temveč 
nekaj drugega. Ta spomin ga je vzne
miril, prestopil se je in začel naglo di
hati. Topa bolečina ga je zaskelela v 
možganih in ga motno oblila. Zdelo se 
mu je, da ga je dvignilo od tal in da 
že postaja del neresničnega sveta, 
podobnega predvečerni zasneženi po
krajini, ki v njej sleherni zvok brez
upno zamre. Spoznal je, da se njego
va samota vedno bolj veča in da se 
začenja v njej tuje spreminjati.

Začutil je suhe ustnice, ko je spre
govoril: „Preden se spovem, bi te rad 
še nekaj vprašal." Storil je nekaj ko
rakov in se nenadoma ustavil pred 
duhovnikom: „Ali mi lahko poveš, če
sa sem kriv?"

(Dalje prihodnjič)

PETEK, 26. novembra: 9.00 Poro
čila — 9.05 Am, dam, des — 9.30 
Ruščina — 10.00 Šolska TV —
10.30 Safari v pekel — 12.00 Av
strijska dimenzija — 13.00 Poročila
— 17.00 Am, dam, des — 17.55 Za 
lahko noč — 18.00 Pan optikum —
18.30 Mi — 19.00 Avstrija v sliki —
19.30 Čas v sliki — 20.15 XY — 
21.20 Made in Austria — 22.10 
Šport — 22.20 Nočni studio —
23.00 XY — 23.30 Poročila.

SOBOTA, 27. novembra: 9.00 Po
ročila — 9.05 Šolska TV — 10.35 Mi
— 11.05 Dopoldanski koncert —
11.55 Nočni studio — 13.00 Poroči
la — 15.55 Igralka — 17.00 Jolly 
box — 17.30 Dokumentarna oddaja
— 17.55 Za lahko noč — 18.00 Dva
krat sedem — 18.25 Heinz Conrads
— 19.00 Avstrija v sliki — 19.30 
Čas v sliki — 19.50 Šport — 20.15 
Vse v redu — 21.40 Šport — 22.00 
Plesni turnir — 23.00 Poročila.

NEDELJA, 28. novembra: 11.00 
Stereo koncert — 13.00 Naša šola
— 16.45 Vila, ki je ni hotel imeti 
nihče — 17.45 Klub seniorjev —
18.30 Srečanje človeka z živaljo —
19.00 Avstrija v sliki — 19.20 Ad
ventni pogovor — 19.30 čas v sliki
— 19.50 Šport — 20.15 Črni bume
rang — 21.45 O čaru plesa — 22.50 
Šport — 23.05 Poročila.

PONEDELJEK, 29. novembra:
9.00 Poročila — 9.05 Am, dam, des
— 9.30 Pogled v lonec — 10.00 
Šolska TV — 10.30 Igralka — 11.35 
Nepal — 12.15 Omamljena srca —
13.00 Poročila — 17.00 Am, dam, 
des — 17.30 Bil je nekoč človek —
17.55 Za lahko noč — 18.00 To je 
ostalo od orla — 18.30 Mi — 19.00 
Avstrija v sliki — 19.30 Čas v sliki
— 20.15 Šport ob ponedeljkih — 
21.05 Mc Cloud — 22.15 Šport — 
22.45 Poročila..

TOREK, 30. novembra: 9.00 Poro
čila — 9.05 Am, dam, des — 9.30 
Angleščina — 10.00 Šolska TV —
10.30 Maraton v jeseni — 12.15 
Šport ob ponedeljkih — 13.00 Poro
čila — 17.00 Am, dam, des — 17.25 
Tudi veselje mora biti — 17.55 Za 
lahko noč — 18.00 Dick Turpin —
18.30 Mi — 19.00 Avstrija v sliki —
19.30 Čas v sliki — 20.15 „M“ —
21.00 Literarna revija — 21.45 Po
staviti pod skrbstvo — 23.20 Poro
čila.

SREDA, 1. decembra: 9.00 Poroči
la — 9.05 Tudi veselje mora biti — 
9.35 Francoščina — 10.35 Kardinal 
Braun — 12.15 „M“ — 13.00 Poroči
la — 17.00 Risanka — 17.55 Za lah
ko noč — 18.00 Telski — 18.30 Mi
— 19.00 Avstrija v sliki — 19.30 
Čas v sliki — 20.15 Črni bumerang
— 21.45 Poročila.

ČETRTEK, 2. decembra: 9.00 Po
ročila — 9.05 Am, dam, des — 9.30 
Dežela in ljudje — 10.00 Šolska od
daja — 10.30 Pookie — 12.15 Klub 
seniorjev — 13.00 Poročila — 17.00 
Am, dam, des — 17.30 Pet prijate
ljev — 17.55 Za lahko noč — 18.00 
Prosim za mizo — 18.30 Mi — 19.00 
Avstrija v sliki — 19.30 Čas v sliki
— 20.15 Pričakovanja in razočara
nja — 21.55 Šotor znanja — 22.40 
Šport — 23.30 Poročila.

odprtemu nožu — 22.25 Vprašanja 
kristjana — 22.20 Jerry Cotton — 
23.55 Sto mojstrskih del — 0.05 Po
ročila.

NEDELJA, 28. novembra: 15.30 
Petje v adventu — 16.00 Smučanje
— 17.00 Jazz — 18.30 Okay — 
19.30 Čas v sliki — 19.50 Tedenski 
pregled — 20.15 Mali begi — 22.35 
Uporniki Liang Shan Po — 23.20 
Sto mojstrskih del — 23.30 Poroči
la.

PONEDELJEK, 29. novembra:
18.00 Znanje danes — 18.30 Beg iz 
zlate dežele — 19.15 Otroci pripove
dujejo — 19.30 Čas v sliki — 20.15 
Pariški dogodek — 21.05 Šiling — 
21.50 Deset pred deseto — 22.20 
Maraton v jeseni — 23.50 Poročila.

TOREK, 30. novembra: 16.30 Iz 
parlamenta — 17.45 Šolska TV — 
18.00 Orientacija — 18.30 Križarje
nje svetovnega popotnika — 19.00 
Kam s strahom? — 19.30 čas v sli
ki — 20.15 Veselje mora biti — 
21.03 Dalas — 21.50 Deset pred de
seto — 22.20 Club 2.

SREDA, 1. decembra: 16.45 Iz 
parlamenta — 18.00 Dežela in ljud
je — 18.30 Križarjenje svetovnega 
popotnika — 19.00 Kam s strahom?
— 19.15 Otroci pripovedujejo — 
19.30 Čas v sliki — 20.15 Cafe cen
tral — 21.00 Knjižni magacm — 
21.50 Deset pred deseto — 22.20 
Umetnine — 22.45 Glasba med 
vrsticami — 23.45 Poročila.

ČETRTEK, 2. decembra: 16.30 Iz 
parlamenta — 17.45 Šolska TV — 
18.00 Na poti po Avstriji — 18.30 
Križarjenje svetovnega popotnika 
—- 19.00 Kam s strahom? — 19.15 
Otroci pripovedujejo — 19.30 Čas v 
sliki — 20.15 Avstrija II — 21.50 De
set pred deseto — 22.20 Club 2.

LJUBLJANA

PETEK, 26. novembra: 8.55 TV v 
šoli — 10.35 TV v šoli — 17.20 Po
ročila —• 17.25 Dvojčka — 17.55 Do
mači ansambli — 18.25 Obzornik — 
18.40 Spoznavanje naše naravne 
dediščine — 18.55 Za zdravo živ
ljenje — 19.24 TV in radio nocoj —
19.30 TVD — 20.00 Fantje s Hill 
Streeta — 20.50 Modni utrinki —
20.55 Zrcalo tedna —- 21.15 Nočni 
kino: Sezona miru v Parizu — 22.55 
Poročila.

SOBOTA, 27. novembra: 8.00 Po
ročila — 8.05 Mišje prigode — 8.15 
Zbis: Bajke med rožami — 8.30 Ci
ciban, dober dan — 8.45 Samo Kat
ka — 9.15 Dvojčka — 9.45 Pusto
lovščina — 10.15 Povezave — 11.05 
Pozdravljena, Makedonija —• 11.25 
Nekje na dnu — 12.05 Poročila — 
— 12.55 P J v nogometu Sloboda : 
OFK Beograd — 15.50 Poročila —-
15.55 Naš kraj — 16.10 P J v roko
metu Željezničar: Metaloplastika —
17.30 Mačja ulica — 19.05 Zlata pti
ca — 19.24 TV in radio nocoj —
19.30 TVD — 20.00 Naše 20. sre
čanje — 21.30 Yul 871 — 22.40 Po
ročila.

AVSTRUA

PETEK, 26. novembra: 17.30 Naša 
šola — 18.00 Galerija — 18.30 Brez 
nagobčnika — 19.30 Čas v sliki — 
20.15 Črno krilo — 20.55 Raziska- 
vanja — 21.20 Politika ob petkih — 
22.20 Kavbojka — 0.20 Poročila.

SOBOTA, 27. novembra: 16.15 
Ljubite klasiko? — 17.00 Ljuba dru
žina — 18.00 Dvakrat sedem — 
18.25 Nogomet — 19.00 Trailer — 
19.30 čas v sliki — 19.50 Ljudski 
odvetnik — 20.15 S pestjo proti

NEDELJA, 28. novembra: 8.40 Po
ročila — 8.45 Živ žav — 9.35 Člove
kova glasba — 10.30 SKAG — 
11.15 TV kažipot — 11.35 Srečanje 
oktetov — 12.00 Ljudje in zemlja —
13.00 Poročila — 15.10 Prisluhnimo 
tišini — 15.40 Na drugačen način
— 16.30 Poročila — 16.35 Vozovni
ca v eno smer — 17.15 Športna po
ročila — 17.30 Operacija medeni te
den — 18.55 Ne prezrite —- 19.23 
TV in radio nocoj — 19.30 TVD —
20.00 Kože — 21.15 Športni pregled
— 21.30 Sezona miru v Parizu — 
23.10 Poročila.

PONEDELJEK, 29. novembra:
9.00 Poročila — 9.05 Prvi nič, dru

gič nič, tretjič živ žav — 9.45 Vitez 
na obisku — 10.55 Kje so vsi tisti 
ljudje — Rino Chinese — 11.30 II. 
zasedanje avnoja — 11.55 Republi
ka naša — 12.25 Narodne pesmi — 
12.55 P J v nogometu, Dinamo : Sa
rajevo — 14.45 Kanchenjunga — 
15.50 Festival ..Revolucija in glas
ba" — 16.50 Poročila — 16.55 Cici
ban, dober dan — 17.15 Kung Fu 
— 18.25 Da pesem ne bi zamrla — 
19.24 TV in radio nocoj — 19.30 
TVD — 20.00 Divje meso — 21.45 
Simfonični večer na festivalu „Re
volucija in glasba" — 22.35 Poroči
la.

TOREK, 30. novembra: 9.00 Poro
čila — 9.05 Guslarske pesmi o Titu
— 9.30 Nihče mi ničesar ne pove
— 10.35 Pedenjžep — 10.55 Kluane
— 11.50 Ustvarjanje Titove Jugosla
vije — 13.00 Poročila — 14.10 Pu
stolovščina — 14.40 Zlati slavček
— 15.45 Poročila — 15.50 Slavi na
proti — 18.20 Izkušnje spopadov — 
19.24 TV in radio nocoj — 19.30 
TVD — 20.00 Ta svet je pesmi vre
den — 20.40 Modni utrinki — 20.45 
Berlin-Alexanderplatz — 21.45 Poro
čila.

SREDA, 1. decembra: 8.35 TV v 
šoli — 10.35 TV v šoli — 17.35 Po
ročila — 17.40 Ciciban, dober dan
— 17.55 Samo Katka — 18.25 Se
vernoprimorski obzornik — 18.40 
Srečanje tamburašev Slovenije —
19.24 TV in radio nocoj — 19.30 
TVD — 20.00 Film tedna: Balada o 
Cablu Hoguu — 21.55 Poročila.

ČETRTEK, 2. decembra: 8.35 TV v 
šoli — 10.35 TV v šoli — 17.00 Po
ročila — 17.05 Mladi virtuozi —
17.25 Zapisi za mlade — 17.55 Mo
zaik kratkega filma: Orientacijski 
tek — 18.25 Celjski obzornik — 
18.40 Mladi za mlade — 19.24 TV in 
radio nocoj — 19.30 TVD — 20.00 
Studio 2 — 21.10 Odsevi vzhajajo
čega sonca — 21.50 Poročila.

LJUBLJANA

PETEK, 26. novembra: 17.25 TVD
— 17.45 Mali svet — 18.15 Mladin
ski ekran — 18.45 Komunistična in 
revolucionarna pesem — 19.30 TVD
— 20.00 Naš čas — 20.45 Zagreb
ška panorama — 21.10 Nočni kino: 
Bolnišnica za preobrazbo.

SOBOTA, 27. novembra: 16.05 Pu
sti me pri miru — 17.05 Dediščina 
za prihodnost — 18.00 Naša leta —
19.00 Srečanje z Marijo Ahačič- 
Pollak — 19.30 TVD — 20.00 Glas
beni oder — 20.30 Pisatelji revolu
cionarji — 21.05 Poročila — 21.10 
Feljton — 21.40 Športna sobota —
22.00 Iz klasičnega vrta.

NEDELJA, 28. novembra: 15.00 
Boks za „zlato rokavico" — 17.45 
Reportaža z nogometne tekme Par
tizan : Hajduk — 18.15 Glasbeno 
popoldne — 19.30 TVD — 20.00 Do
kumentarna oddaja — 20.55 Poroči
la — 21.05 Lov za zakladom.

PONEDELJEK, 29. novembra:
15.00 Rokomet Borac : Partizan —
16.30 Evgenij Onjegin — 19.00
Športna oddaja — 19.30 TVD —
20.00 Stojanka, majka knežpoljka
— 20.50 Po sledeh odposlancev Av
noja — 21.20 Da pesem ne bi zamr
la — 22.15 Poročila.

TOREK, 30. novembra: 15.45 Na
rodne pesmi — 16.15 Dokumenta
cijski film iz NOB — 16.35 Igrani 
film — 18.05 Ustvarjanje Titove Ju
goslavije — 19.30 TVD — 20.00 
Folk parada — 20.45 Darinkino da
rilo — 21.30 Skladatelji — borci —
22.00 Poročila.

SREDA, 1. decembra: 17.25. TVD
— 17.45 Radost Evrope — 18.15 
Aktualnosti — 18.45 Zeleni kabaret
— 19.30 TVD — 20.00 Srečanja —
20.30 Zagrebška panorama — 20.50 
Tartuffe.

ČETRTEK, 2. decembra: 17.25
TVD — 17.45 Trnjeva trdnjava — 
18.15 Znanost — 18.45 Humor Voj
vodine — 19.30 TVD — 20.00 Živ
ljenje je množični pojav.
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Dvakrat je bila tekma preložena, 

v tretje pa so nogometaši VVolfs- 
berga in Slovenskega atletskega 
kluba končno le lahko odigrali 
zadnjo jesensko tekmo vzhodne 
podlige. Sobotna tekma v VVolfs- 
bergu se je končala s pravičnim 
neodločenim rezultatom, na obeh 
straneh so vrata ostala čista. Tako 
je Slovenski atletski klub svojo po
zicijo še lahko izboljšal in vodi na 
lestvici vzhodne podlige kar s štiri
mi točkami prednosti.

Verjetno domačinom in še neka
terim drugim rezultat ni ugajal, 
drugače je težko tolmačiti poročila 
v obeh koroških dnevnikih in v ko
roškem sporedu avstrijskega radia. 
Izjema je le koroški dnevnik „VZ“, 
v katerem je sobotna tekma opisa
na kolikor toliko pravično. Sicer pa 
je po tekmi grmelo v javnih občilih: 
SAK je nevreden jesenski prvak, 
VVolfsberg je bil vseh 90 minut v 
premoči, SAK je najslabše moštvo 
vzhodne podlige, ki je doslej go
stovalo v VVolfsbergu ... itd. Ne 
zdi se nam potrebno, da bi na dol
go in široko odgovarjali na nekvali
ficirane članke in intervjuje. Vsak, 
ki si je ogledal tekmo, bo lahko za
gotovil z mirno dušo — bodisi, da 
je navijač SAK ali ne — da je slo
vensko moštvo bilo pred vrati na
sprotnika bolj nevarno kot domači
ni in da je SAK imel več možnosti 
za zadetek, kot enajsterica iz 
VVolfsberga. Tudi sicer je sloven
sko moštvo bilo najmanj tako do
bro ali slabo — varianto si lahko 
izbere vsak sam — kot domačini. 
Svoj pečat pa je vtisnil tudi sodnik 
Ebner iz Treibacha!!, ki je spregle
dal v kazenskem prostoru domači
nov hud prekršek nad Polanškom. 
Ni pa bilo to edino slabo spričeva
lo sodnika. Ker ni bilo zadosti pri
stranskosti v tekmi, je še po tekmi 
grozil igralcu SAK: „Še se bomo vi
deli, brez skrbi"... Ali določenim 
krogom ne ugaja 1. mesto Slo
venskega atletskega kluba? Da pi
šejo negativno o slovenskem mo
štvu časopisi, tega smo že navaje
ni. Kar pa se tiče sodnikov, pa lah
ko pričakujemo, da opravijo svoje 
delo objektivno. Upamo, da bodo

sodniki, ki jim ni za to, da zapo
stavljajo slovensko moštvo, zgled 
tistim, ki jim je SAK „a 
Jugotrupp’n“.

Za slovenske nogometaše pa 
zaenkrat še ne bo počitka. Trener 
Avdič bo še naprej izpopolnjeval in 
izboljševal SAK, šele konec de
cembra se bodo igralci lahko malo 
odpočili, po kratkem odmoru pa se 
bo pričelo resno delo za drugi del 
prvenstva.

Možnost vstopa v deželno ligo je 
letos izredno ugodna. Trener Rado 
Avdič je po zadnji tekmi v VVolfs
bergu položil na mizo „recept“ za 
uspešni jesenski del prvenstva. Po 
tem „receptu“ se bo moštvo sku-

Pretekli teden je v Borovljah 
poslovodja Mohorjeve Dr. Toni 
Koren uspešno branil naslov 
namiznoteniškega prvaka koro
ške DSG, ki si ga je lani prvič pri
boril. Letos mu je pa poteg tega 
uspelo osvojiti skupno s svojim 
klubskim kolegom Šimekom tu
di naslov v dvojici. Dr. Korenu 
čestitamo k temu odličnemu 
uspehu.

šalo ravnati tudi v pomadanskem 
prvenstvu. Vsak igralec je lahko iz
vedel, kolikokrat je treniral, koliko 
tekem je odigral, kdaj in kje je za
tresel mrežo nasprotnika in pa tu-

Naš športni reporter

piše Silvo Kumer

Olimpija je letos šla v novo 
sezono z velikimi pričakovanji. 
Vodstvo kluba je moštvo bistve
no spremenilo. Enajsterico vodi 
nov trener, poleg tega pa so da
li odgovorni svoje zaupanje mla-

manjka še precej izkušenj in da 
njihove forma zelo koleba, kar 
je nenazadnje slabo vplivalo na 
moštvo. Bežigrajčani so od tek
me do tekme igrali slabše, zma
ge so postale prava redkost.

Olimpija v krizi
dim igralcem in s tem obenem 
skoraj docela poslovenili mošt
vo. V moštvu je ostalo še nekaj 
„starih", izkušenih igralcev, kot 
Vili Ameršek, ki naj bi skupno z 
mladimi vodili zelene zopet do 
starih uspehov.

Prva kola prvenstva je Olimpi
ja igrala odlično, hitela je od 
zmage do zmage. Olimpija je bi
la senzacija nove tekmovalne 
sezone. Toda v teku prvenstva 
se je izkazalo, da mladim le

Ljubljančani so po vsakem kolu 
padali iz vrha lestvice proti 
zadnjemu delu in danes zaseda
jo 16. mesto z le dvema točka
ma prednosti do zadnje uvršče
ne ekipe iz Galenika. Olimpija 
je zašla v krizo in na žalost kri
ze še daleč ni konec. Po nasto
pu zadnji teden na Koševu celo 
kaže, da se kriza stopnjuje. Pro
ti oslabljenemu sarajevskemu 
moštvu so Ljubljančani zopet 
zaigrali bledo in neprepričljivo.

di, kolikokrat je imel pred očmi ru
meni ali rdeči karton.

Slovenski atletski klub je odigral 
pred in med jesenskim prvenstvom 
(priprave v Novem Sadu so izvzete) 
16 prijateljskih oz. pripravljalnih te
kem, 14 prvenstvenih tekem; 30 
krat so igralci trenirali. Nogometa
ši članskega moštva so bili torej v 
jesenskem delu prvenstva obre
menjeni 60 krat. Razlika v golih po 
16 pripravljalnih tekma je 48:33, po 
14 prvenstvenih pa 35:15. Skupno 
je SAK v jesenskem delu 83 krat 
zadel mrežo nasprotnika, 48 krat 
pa so zadeli vrata SAK nasprotni
ki. V „moštvu kola" v koroškem 
dnevniku so bili v letošnjem 
prvenstvu zastopani igralci SAK 17 
krat. Na domačem igrišču sloven
ski atletiki letos niso izgubili nobe
ne tekme. Vsi ti podatki naj bodo 
za vse tiste, ki govorijo o „nevred
nem jesenskem prvaku" in tudi za 
vse, ki jih zanima vestno delo Slo
venskega atletskega kluba.

Ob robu povedano

Teden dni se je Celovec, par- 
don Klagenfurt, predstavljal v 
Ljubljani. Odnosi med obema 
prestolnicama so dobri, prija
teljski in naj taki, če ne boljši 
ostanejo. To sta poudarila žu
panja in župan. Prav je, da so ti 
odnosi tako dobri. Dobrih in pri
jateljskih odnosov med Celov
cem in Ljubljano se veselimo

Ne samo lepe 
besede...

tudi koroški Slovenci, saj vemo, 
da naš doprinos k uspešnemu 
poteku celovških dni v Ljubljani 
ni najmanjši.

Slovenci in Nemci imamo ta
ko za Ljubljano kot tudi za Ce
lovec svoja imena. Za vse Slo
vence pa, vseeno kje živijo, je 
bil in ostane Celovec še zmeraj 
Celovec.

V Ljubljani pa se je Celovec, 
pardon Klagenfurt predstavil 
dosledno samo pod imenom 
Klagenfurt; čemu ne vemo. Zna

no je, da je Celovec bil in je 
središče slovenskega politične
ga, kulturnega, šolskega, šport
nega in gospodarskega in dru
gega življenja koroških Sloven
cev in da je v prejšnjem stoletju 
bil središče slovenskega kultur
nega dogajanja. To je bilo v 
Ljubljani več ali manj zamolča
no.

In vendar bi že dobrososedski 
odnosi sami na sebi — če je o 
njih že toliko govora — upošte
vanje slovenskega partnerja in 
sama olika narekovali, da bi se 
Klagenfurt v Ljubljani predstavil 
tudi kot Celovec. Kot pa slika 
dokazuje, ni bilo tako. Nekje v 
zadnji kot so stisnili Celovec in 
še to tako majhno, da se je 
vsakdo moral pri branju hudiče
vo potruditi.

Dobro odnosi med Celovcem 
in Ljubljano naj ne bodo eno- 
smernica in koroški Slovenci 
nočemo biti samo most, po ka
terem se bodo sprehajale lepe 
besede in uradne delegacije. 
Smo, to naj velja za vse, živ or
ganizem na Koroškem in tudi v 
Celovcu in zato smo tudi del 
Klagenfurta, pardon Celovca.

trn

CELOVEC
K DZ vabi na
MIKLAVŽEVANJE
ki bo v petek, 3. decembra 1982, v 
klubu K DZ, ob 19.30 uri.

To sliko je dunajska „Kronenzeitung“ ob
javila zadnji ponedeljek. Guido Hinter- 
seer, znani avstrijski slalomist, nosi ro
kavice kot nekoč srednjeveški vitez. Te 
rokavice so zelo praktične ter ščitijo sla
lomiste pred morebitnimi poškodbami 
pri vožnji na raznih prvenstvenih tekmah. 
Kot piše „Kronenzeitung“, so člani av
strijske prve smučarske reprezentance 

zelo navdušeni.
Trikrat lahko ugibate, kje so te rokavice 
ustvarili — v našem domačem podjetju 
TOPSPORT v Pliberku. Prejšni teden so 
v Salzburgu opremili tekmovalce avstrij
ske reprezentance. In kot prejšnja leta, 
je bilo tudi letos zastopano pliberško 
podjetje TOPSPORT. Opremila je z roka
vicami najboljše avstrijske slalomiste, ki 
so, kot rečeno, z najnovejšimi rokavica

mi zelo zadovoljni.

Nalog v zvezni vrsti Vili Amer
šek sam ne zmore več, pri tem 
pa pri organiziranju napadov od 
mladih igralcev nima veliko 
podpore. Ljubljanski igralci so 
postali skormni na znanju, 
ključni igralci pa vrhu tega niso 
v formi. Doslej sta bili vsaj bor
benost in disciplina na višji rav
ni, neurejene razmere v klubu 
pa so povzročile, da je moštvo 
izgubilo še zadnji vrlini.

Ob vseh teh dogodkih mora
mo reči, da je poskus Olimpije, 
nastopiti novo tekmovalno se
zono z mladimi igralci, šel eno
stavno mimo cilja. Olimpija je 
zašla v krizo, iz katere trenutno 
ne ve izhoda. Zopet enkrat se je 
izkazalo, da samo z mladimi, 
neizkušenimi igralci nobeno 
moštvo ne more uspešno pobi
rati kostanja iz ognja.

To je na žalost dejstvo, ki pa 
zavira razvoj mladih igralcev ter 
voljo klubov do podobnih po
skusov.

Na lestvici trenutno vodi Di
namo iz Zagreba z 22 točkami 
pred Partizanom, Radničkim ter 
Hajdukom. V naslednjem kolu 
gostuje v Ljubljani enajsterica 
Reke. Olimpija hoče končno 
slaviti pred domačo publiko 
zmago.

Zvezna gimnazija za Slovence v Celovcu in 
Združenje staršev na tej šoli

vabita na

Dan staršev in občni zbor Združenja staršev
ki bo v soboto, dne 11. decembra 1982. Ob 7.30 bo seja odbora, ob 
8. uri se bo pričel občni zbor, po občnem zboru pa se bodo starši 
lahko pomenili skupno z razredniki ter profesorji.
Dnevni red občnega zbora:

1. Pozdrav in ugotovitev sklepčnosti
2. Poročilo predsednika in ravnatelja šole
3. a) Poročilo blagajnika in preglednikov računov 

b) Predpisi o šolskih nalogah in o spraševanju
4. Debata in razrešnica starega odbora
5. Volitev novega odbora
6. Sklepanje o spremembah pravil
7. Razno

Predsednik Združenja staršev 
dipl. trg. Janko Urank

Ravnatelj 
dr. Reginald Vospernik


